
de Montcada i Reixac

Fita històrica per al municipi després de més de 10 anys de lluita. Pàgina 3

SÒNIA HERNÁNDEZ

>>  Ayelen SL projectarà
el futur complex d’oci al
solar l’antic club
d’Aismalibar  P.5

La incineradora de residus
tancarà definitivament
el proper 30 de setembre

Maria Ventura penja el talismà davant l’autor, l’escultor Luis Barbosa P.10

El talismà de la ciutat ja és al Fòrum

Ampliació de
zones blaves
d’aparcament
al nucli urbà

P.4

 >> Carrer Guadiana

Una delegació de 200 persones encapçalada per l’alcalde va participar el passat 23 de juny en la
celebració del Dia de Montcada i Reixac al Fòrum. Després d’una visita al recinte, el grup va
assistir al lliurament del talismà de la ciutat, obra del Mestre Artesà Luis Barbosa.

>> Més de 400 nens
participen enguany als
Casals d’Estiu P. 12

>> L’Ajuntament presen-
ta al·legacions al Pla
Director d’Infraestructu-
res de la comarca P.6

>>  Guadalupe Gràcia,
guanyadora del concurs
antitabac ‘Deixa-ho i
guanya’ P. 8
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>>  El colombià Alder
Escobar guanya l’Open
Internacional d’Escacs P.27

>>  Nova escultura de
Luis Barbosa a la Casa
de la Vila P. 22

LAURA GRAU

>>  Suplement especial
150è aniversari de
l’arribada del tren
a Montcada

LLUÍS MALDONADO

.

Veure
Pàgines
centrals

El Ple de l’Ajuntament ha
aprovat crear 108 noves places
de zones blaves d’aparcament
al nucli urbà. Els espais es con-
centraran al voltant d’equi-
paments de servei o de gestió
com ara l’Ajuntament, l’ambu-
latori i el mercat municipal. La
iniciativa ha estat aprovada
amb el vot de tots els grups –
PSC, CiU, ICV-EUiA i PPC–
excepte ERC, que ha anunciat
la presentació d’al·legacions.

SERGIO MEROÑO
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TANCAMENT DE LA INCINERADORA

El forn es desmantellarà i els seus
sistemes es posaran a la venda

L’Ajuntament organitzarà una festa ciutadana per celebrar una de les fites més importants de la història del municipi

pilar abián
montcada

Eleccions Generals  | Resultats a Montcada i Reixac

 >> La incineradora ja té data de tancament, mentre l’Ecoparc 2 s’inaugurarà previsiblement abans d’acabar l’any

ARXIU/MIQUEL À. CASTELLANO

El 30 de setembre es farà efectiu
el tancament de la incineradora
de residus sòlids urbans ubica-
da al polígon de la Ferreria. Així
ho va anunciar el 30 de juny l’al-
calde de Montcada i Reixac, el
socialista César Arrizabalaga,
acompanyat dels portaveus dels
grups municipals que governen
en coalició al consistori, PSC,
CiU i ICV-EUiA –Carles Gui-
jarro, Joan Maresma i José F.
Márquez, respectivament. Els
polítics van coincidir a manifes-
tar que aquesta és una de les
principals fites que s’havia mar-
cat el govern. “És sens dubte
una de les notícies més espe-
rades i més importants de la
història recent del municipi”,
va dir Arrizabalaga. L’Ajunta-
ment vol fer participar la pobla-
ció de l’esdeveniment amb l’or-
ganització d’una festa popular
coincidint amb el tancament de
la planta, a la qual també es vol
convidar els veïns de Ripollet i
Cerdanyola.

Compromís complert. La
clausura del forn va ser un dels
compromisos adquirits per
l’Entitat Metropolitana del Medi
Ambient (EMMA) amb l’Ajun-
tament montcadenc quan es va
signar el protocol per a la cons-
trucció de l’Ecoparc 2. L’acord
preveia que, quan la nova plan-
ta de tractament de residus ha-
gués entrat en funcionament i
hagués superat el període de
proves, la incineradora es tanca-
ria i, tot i que l’Ecoparc encara
no està a ple rendiment, els ter-
minis pactats al març del 2001
s’han complert. El Consell
d’Administració de Tersa, l’em-
presa pública que gestiona el
forn, va aprovar el 16 de juny el
pla de tancament. Les instal·la-
cions es posaran a la venda en
tres grups: sistema d’incineració
i producció de vapor, sistema
de producció d’energia elèctrica
i sistema de depuració de gasos,
a un preu mínim de 300.000
euros cadascun d’ells. A més,
l’empresa ha negociat indivi-
dualment amb cada treballador

de la plantilla el seu futur labo-
ral mitjançant recol·locacions en
altres empreses del sector o bé
amb prejubilacions. Quant al
procés de desmantellament, el
compromís de l’organisme me-
tropolità és que sigui modèlic i
que tots els elements de la ins-
tal·lació puguin ser recuperats i
reutilitzats. Per això es demanarà
la implicació en el procés de la
Generalitat i la Junta de Residus.
L’EMMA, com a propietària
del solar que ocupa el forn, pre-
tén continuar destinant-lo a  acti-
vitats logístiques relacionades
amb els residus. “Encara no hi
ha cap proposta al respecte
–ha dit l’alcalde– però tenim la
garantia que no serà cap acti-
vitat que suposi un impacte
ambiental per a la nostra ciu-
tat”.
Ara que es farà realitat l’objectiu
de tancar la incineradora, la ba-
talla del govern municipal en
matèria de residus se centrarà en
l’Ecoparc 2 per tal que els 10
municipis que hi duran les seves
deixalles implementin les reco-
llides selectives. A Montcada i
Reixac fa 5 anys que es van co-
mençar a aplicar, però hi ha
localitats molt endarrerides en

 >> D’esquerra a dreta, Maresma, Arrizabalaga, Márquez i Guijarro

aquest sentit. “Tothom ha de
fer els deures”, va dir l’alcalde
recordant que la conscienciació
és fonamental, tant de les auto-
ritats locals com de la ciutadania.
El mateix dia que el govern va
anunciar el tancament del forn
a Montcada, Arrizabalaga va fer
una segona conferència de
premsa a Ripollet acompanyat
de l’alcalde del municipi, Juan
Parralejo (PSC), qui es va mos-
trar molt crític amb la platafor-
ma Vallès Net per haver-se opo-
sat a la construcció de l’Ecoparc

2 argumentant que l’EMMA no
compliria amb el compromís de
clausurar el forn de residus.

Jornada ecologista. D’al-
tra banda, el Grup de Medi
Ambient de Montcada i Reixac-
Ecologistes en Acció juntament
amb la FAVMiR, organitza el 18
de setembre, a les 12h, una taula
rodona sobre residus a la Casa
de la Vila on participaran repre-
sentants d’entitats ecologistes
com Greenpeace, Cepa i Depa-
na. El Grup ha convidat a l’acte

al conseller de Medi Ambient i
Habitatge, Salvador Milà, i a
l’alcalde. En nom del Grup de
Medi Ambient, Vicenç Vilana ha
manifestat la seva satisfacció pel
proper tancament de la planta
“fruit d’una llarga lluita veï-
nal”. No obstant això, el col·lec-
tiu ecologista considera que que-
da molta feina a fer quant a
conscienciació i també quant a
la implementació de les reco-
llides selectives als municipis
usuaris de l’Ecoparc 2. El Grup
opina que la recollida porta a
porta de les deixalles és el siste-
ma més efectiu per obligar a fer
correctament la separació de la
brossa i per això ha felicitat pú-
blicament el consistori per haver
decidit posar-lo en pràctica
abans d’acabar l’any a Terra Nos-
tra. Segons Vilana, “els muni-
cipis que tenen implementat
aquest sistema, reciclen entre
el 70 i 80 % dels residus”.

SERGIO MEROÑO

les frases

“La incineradora ja és història,
ara ens tocarà batallar perquè
els 10 municipis que portaran
els residus a l’Ecoparc 2 facin
la recollida selectiva”.

L’ALCALDE (PSC)

“Amb el tancament del forn
de residus i el trasllat d’em-
preses fora del nucli urbà
estem endreçant una ciutat
que ha estat històricament
maltractada”.

MARESMA (CiU)

“Agraïm a la ciutadania el mar-
ge de confiança que ens va
donar des que vam iniciar el
procés de negociació amb
l’EMMA”.

GUIJARRO (PSC)

“Hem aconseguit una fita im-
portant, però queda molt per
fer. Nosaltres apostem per la
recollida dels residus porta a
porta”.

VILANA (GRUP DE MEDI
AMBIENT DE MiR)
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Implementació de més zones
blaves d’aparcament al centre

Tots els grups municipals voten a favor excepte ERC, que presentarà al·legacions

PLE ORDINARI DE JUNY

pilar abián
montcada
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LAURA GRAU

El Ple va aprovar el 30 de juny
la creació de 108 noves places
de zones blaves d’aparcament al
nucli urbà. Els espais es concen-
traran al voltant d’equipaments
de servei o de gestió com ara
l’Ajuntament, l’ambulatori i el
mercat municipal. La iniciativa,
que va ser aprovada amb el vot
afirmatiu de tots els grups ex-
cepte ERC, respon a l’anunci que
ja va fer el govern local al 2002,
quan van entrar en funcionament
les primeres zones blaves al carrer
Major. L’alcalde, el socialista Cé-
sar Arrizabalaga, ha apuntat que
la mesura dóna resposta a la de-
manda i les necessitats de la ciuta-
dania quan s’ha de desplaçar a
fer tràmits o bé a rebre assistèn-
cia mèdica. La regidora de l’Àrea
Interna, Carme Porro (PSC), va
apuntar que la major part de
noves zones blaves seran de
pagament entre les 9 i les 14h i
entre les 17 i les 19h, de dilluns a
divendres. En el cas de les places
situades davant l’Ajuntament,
l’horari serà de 8 a 14h.

Oposició.  La portaveu
d’ERC, Marta Aguilar, va anun-
ciar que el seu grup presentarà
al·legacions a la creació de zones
blaves i recollirà signatures en
contra de la proposta. L’edil va
argumentar que el cotxe és un
element necessari per desplaçar-
se d’un barri a l’altre i que no es
pot fer pagar als veïns per apar-
car quan manquen espais d’esta-
cionament i el servei de trans-
port públic urbà és insuficient.
Per la seva banda, el responsa-
ble polític d’EUiA a la localitat,
Carles Tabernero, va apuntar a
la fi del Ple que el seu partit farà
un estudi sobre la viabilitat de

 >> Hi haurà zones blaves al carrer Guadiana, davant de l’Ajuntament i al voltant de l’ambulatori

crear zones blanques en compte
de zones blaves. Les zones blan-
ques tenen la finalitat de garan-
tir la rotació dels vehicles sense
cap cost per a l’usuari. Taberne-
ro va explicar que, com a mem-
bre del grup municipal d’ICV-
EUIA va votar a favor de les
zones blaves per una qüestió de
coherència i per respecte a la
majoria del govern.
El Ple també va aprovar la mo-
dificació del Pla General Me-
tropolità a l’illa d’habitatges dels
carrers Guadiana, Vilanova,
Clavell i la plaça Lluís Companys.
Segons va explicar el regidor de
Serveis Municipals, Juan García
(PSC), el sector deixarà d’estar
afectat com a zona d’influència
de Renfe i consolidarà l’actual
traçat del carrer Guadiana.
En l’apartat de mocions, va
prosperar la que va presentar
CiU reclamant al govern central

que la Generalitat assumeixi ple-
nes competències en matèria
d’immigració, tot i que només
amb els vots d’ERC i CiU. La
resta de grups es va abstenir. Tant
el PSC com ICV-EUiA van ar-
gumentar que el govern tripartit
ja preveu reclamar aquestes com-
petències, motiu pel qual no con-
sideraven necessari aprovar la
moció. El grup del PPC va ser
més crític. La regidora Eva Gar-
cia va dir que la moció no era
municipalista, requisit que el go-
vern va pactar amb la resta de
grups durant l’anterior mandat.
Tant l’alcalde com el portaveu
de CiU van discrepar, entenent
que la immigració afecta direc-
tament la ciutat.
Finalment, en el torn de precs i
preguntes ERC va denunciar  la
vulneració de la llei de protecció
de dades per part del departa-
ment de recursos humans del

consistori en l’enviament d’un
correu intern on s’indicava l’afi-
liació sindical d’alguns treba-
lladors. L’alcalde i la regidora de
l’Àrea Interna es van compro-
metre a comprovar la denúncia
i a esmenar l’error.

Aprovació inicial de la modificació
del PGM a l’illa delimitada pels pas-
satges Formentera i Menorca, el
carrer Alacant, la plaça Espanya i
la rambla dels Països Catalans.
Aprovació del projecte bàsic de la
biblioteca i la sala polivalent del
complex Montcada Aqua.
Aprovació del projecte de l’escola
bressol de Can Cuiàs.
Aprovació del projecte executiu per
a la construcció d’una piscina ex-
terior a Montcada Aqua. Vot en
contra d’ERC
Desafectació i cessió d’un solar
municipal al Departament d’Interior
per a la construcció d’una comis-
saria dels Mossos d’Esquadra.

altres punts
�

�

�

�

�

silvia díaz
redacció

Bases per
optar als pisos
protegits del
carrer Ripoll

 >> Solar dels futurs pisos

PILAR ABIÁN

L’Ajuntament ha aprovat les
bases per a l’adjudicació dels 12
habitatges protegits de la pro-
moció que construirà l’empresa
Montcada Societat Municipal
SA a l’immoble dels carrers
Ripoll 29 i Sant Jaume 38-40.
El procés per presentar sol·lici-
tuds començarà l’1 de setembre
i finalitzarà el 29 d’octubre. Les
persones interessades a adquirir
un dels pisos i que vulguin co-
mençar a preparar la documen-
tació necessària per lliurar-la al
setembre es pot adreçar a les
oficines de Montcada Societat
Municipal SA, situades a la sego-
na planta de l’edifici de l’Ajun-
tament (av. de la Unitat, 6).

Requisits. Els futurs propie-
taris dels pisos hauran de com-
plir una sèrie de requisits. En pri-
mer lloc, estar empadronats a
Montcada i Reixac des de fa,
com a mínim, cinc anys. Els in-
gressos dels sol·licitants no han
de superar 4,5 vegades el salari
mínim interprofessional i han de
ser superiors a una desena part
del preu de venda total. D’altra
banda, l’interessat no ha de ser
propietari de cap altre habitatge,
ni públic ni de venda lliure, de
més de 50m2. L’habitatge s’haurà
d’utilitzar com a domicili habi-
tual i permanent.
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Una nova empresa opta
a construir el centre lúdic

>> Antic club Aismalibar

pilar abián
mas rampinyo

ÀNGEL ACÍN

 >> Antiga zona de picnic del club Aismalibar

Els 400 nous contenidors soter-
rats que s’instal·laran al municipi
a partir del mes de setembre in-
corporaran millores respecte els
que es van posar en marxa fa
un any. Així ho ha anunciat l’al-
calde, César Arrizabalaga (PSC),
després del viatge que va fer
amb el tinent d’alcalde i president
de l’Àrea Territorial, Alfons
Romo (PSC), els dies 28 i 29 de
juny a Bilbao per visitar l’em-
presa que fabrica els recipients
de residus que hi ha actualment
a la ciutat. L’edil ha assenyalat
que el procés de fabricació ha
millorat i que els contenidors que
s’instal·lin en el futur seran
tècnicament més resistents: “La
base de subjecció de la bústia
és completa i tant la tapa com
l’interior del recipient s’han
reforçat”. Una altra de les no-
vetats que es podrien incorpo-
rar als contenidors locals de
brossa orgànica és un sistema de
cobertura per evitar les olors en
el moment de l’obertura del
dipòsit. Són qüestions que
estudiarà a partir d’ara l’Àrea Te-
rritorial amb l’objectiu d’aplicar
a curt termini les noves millores.
De fet, al juliol és previst que

Les noves dotacions incorporaran millores

Més contenidors soterrats
a partir del setembre

pilar abián
montcada

s’adjudiqui en concurs públic la
instal·lació de més contenidors
soterrats.

Implementació. El com-
promís de l’Ajuntament és
implementar progressivament
nous contenidors soterrats a tots
els punts del municipi on hi hagi
suficient espai per ubicar-los i la
normativa viària ho permeti. Els
primers que es van instal·lar a
Montcada van començar a fun-
cionar al juny del 2003. D’ales-
hores ençà altres consistoris s’han
interessat a copiar el sistema. En
opinió del govern municipal, el
sistema de recollida de residus
basat en contenidors soterrats té
un menor impacte visual i evita
les males olors que desprenen
els bidons de superfície.

 >> Visita a la fàbrica de Bilbao

Ayelen SL serà la firma encar-
regada de construir un futur cen-
tre lúdic a Mas Rampinyo, al so-
lar de 17.000 m2 que ocupava
l’antic club d’Aismalibar a l’illa
compresa entre el passeig Sant
Jordi i els carrers Verdi, Mozart
i Tagamanent. L’empresa gua-
nyadora del concurs públic
d’adjudicació convocat per
l’Ajuntament ha incorporat
millores a la proposta inicial del
consistori que prioritza l’ober-
tura de sales de multicine, espais
d’oci i zones de restauració. En-
tre les principals novetats
projectades hi ha la construcció
d’un hotel i un centre d’oficines
amb sales per a convencions.
“La proposta consolida la
voluntat municipal de fer un
gran espai d’oci i, alhora,
satisfà la necessitat d’oferta
hotelera i centre de negocis
que té la ciutat”, ha explicat el
director de l’Àrea Territorial, Toni
Jiménez.
En total, el cost del nou equipa-
ment serà de 19 milions d’euros
–3.000 milions de pessetes– que
assumirà Ayelen SL a canvi

d’explotar el negoci durant un
període de 50 anys.

Gran zona verda. Un altre
dels principals trets del centre
lúdic serà el manteniment de
gran part de la zona verda exis-
tent al sector. “L’equip arqui-
tectònic que ha treballat el
projecte ha entés que man-
tenir l’entorn verd és un va-
lor afegit”, explica Jiménez tot
recordant que aquest sector
serà una nova zona de passeig

oberta a la ciutadania, amb pla-
ces i un parc infantil. Es preveu
que els tràmits necessaris per a
la urbanització de l’antic club
d’Aismalibar estiguin enllestits la
propera tardor i que les obres
puguin començar al 2005. Aye-
len SL és la segona empresa que
opta a la construcció del com-
plex lúdic després de la renúncia
de la societat Centro Ocio
Montcada Park, guanyadora del
concurs públic convocat al
novembre del 2001.

JOSEP BORREGO
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>> Al·legacions al Pla Director d’Infraestructures Viàries de la comarca

taulell d’anuncis gratuïts Informació:
93 572 64 91

Busco profesor de trompeta. Per donar
classes particulars. 625 601 107.
Señora se ofrece para cuidar niños. Por
la tarde. Seriedad. 690 317 772.
Enginyer dona classes particulars. De
física, química i matemàtiques des d’ESO
fins a batxillerat inclòs.Telèfon 658 069 331.
Venda de 4x4. Lada Niva. Any 91. Bon estat.
ITV al dia. (amb baca, barres laterals
antibolcatge i paraxocs reforçats. 1.800 euros.
Tel. 93 345 43 42 (matins)
Es necessita dona. Per cuidar persona gran
que parli català i amb cotxe, 4 hores al matí.
Tels: 93 864 30 78 i 93 564 19 82. Francesc.
Piso en venta. Can Cuiàs (junto Linea 11
metro).78m2

, todo exterior. 3 hab (1 doble),
cocina y baño reformados, galería y trastero.
Buena zona. 171.300 euros. Tel. 617 08 06 29.
Busco trabajo. Por las tardes. Experiencia en
atención al público y telefónica, facturación,
gestión de cobros y archivos y gestiones va-
rias. 626 78 31 77.
Vendo mesa de comedor.  Con patas de
madera y superficie de vidrio de 1,20x90, ex-
tensible. Precio a convenir. Tel. 935 646 286
Vendo tresillo rinconera.  Tres piezas y mesa
ovalada de cristal de salón seminuevos por
200 euros o precio a convenir. Tel. 935 646 074
Se ofrece chica para trabajar. De depen-

només particulars

dienta,auxiliar administrativa, camarera, lim-
pieza y cualquier tipo de trabajo serio. Dispo-
nibilidad horaria total. Experiencia. Tel. 600
393 019. Preguntar por Tere.
Oferta laboral. Per treballar en un refugi
d’animals abandonats. Oferim sou, contracte
i possibilitat d’habitatge. Tel. 686 760 412).
Venta de dormitorio juvenil. Seminuevo.
Cama 1,35 y mesa comedor con 6 sillas.
Nuevos. Precio a convenir.  Tel. 600 393 019.
Clases de repaso. Diplomado en empresa-
riales se ofrece para clases de repaso todos
niveles / gestión de empresas. Tel 649 747
038 ó  minarromir@hotmail.com ( Gabriel).
Plaza de pár quing. En la calle Pasqual, para
vender o alquilar. Tel. 935 752 401.
Busco trabajo. Señora se ofrece para faenas
de limpieza. 650 502 143 o 627 653 917.
Buscamos  piso/casa tranquilo para alqui-
lar. En Montcada, (Cerca Renfe). Somos dos
estudiantes/trabajadores. No  importa esta-
do ni antigüedad si se puede arreglar. Mínimo
dos habitaciones. Tel: 600 893 772.
Alquiler de párquing en Pla d’en Coll. Gran-
de. C/Girona. 70 euros/mes. 935 648  080.
Apartament de lloguer a Roses. Costa
Brava, per a 2 o 3 persones. Lloc tranquil. A
partir de maig, per setmanes, quinzenes o
mesos. Bon preu. 93 436 91 37.

L’Ajuntament aposta pel
respecte mediambiental

sílvia alquézar
redacció

La Generalitat revisarà el projecte
del túnel ferroviari sota el Turó

LAURA GRAU

 >> Representants de la Plataforma durant la trobada amb la premsa

 >> Publicació amb els projectes

La Junta de Govern Local ha
aprovat les al.legacions al Pla Di-
rector d’Infraestructures Viàries i
Mobilitat del Vallès Occidental,
elaborat per la subcomissió
d’infraestructura viària del Consell
Comarcal. L’equip de govern,
format per PSC, CiU i ICV-
EUiA, ha redactat sis esmenes
basades en una mateixa filosofia.
El consistori és conscient de la
situació geogràfica del municipi
com a porta d’accés al nord de la
ciutat de Barcelona. Segons ha
indicat el president de l’Àrea de
Política Territorial, Alfons Romo
(PSC), “l’Ajuntament només
acceptarà la construcció de les
infraestructures estrictament
necessàries i amb el menor
impacte mediambiental pos-
sible”. Una de les al.legacions al
Pla fa referència a la nova via al
marge esquerre del Besòs. El
consistori proposa millorar i con-
dicionar l’actual carretera de la
Roca sense perjudicar l’entorn flu-
vial i la serralada de Marina.

Projectes previstos. El
projecte de via cornisa, que
suposa la connexió de la C-17

amb l’autopista C-58 a l’alçada del
Pla de Reixac de Mas Rampinyo,
ha estat motiu d’un altra esmena
municipal. El govern s’oposa a la
construcció de la via per Mas
Duran perquè suposaria una ba-
rrera entre la zona residencial i la
zona verda. En cas que es fes la
infraestructura, el consistori
planteja desdoblar l’actual pont
sobre el Ripoll i elaborar un estudi
de minimització d’impacte per tal
que el màxim tram possible sigui
soterrat. D’altra banda, la con-
nexió de la C-17 amb la C-33 i la

construcció d’una entrada i sor-
tida a l’autopista també és un altre
projecte que no compta amb el
total vist-i-plau de l’Ajuntament,
qui defensa la unió entre ambdues
vies, però no en el punt proposat
al Pla Director, a prop dels futurs
habitatges de Mas Duran. El con-
sistori considera que la connexió
viària en aquest indret és tècni-
cament complicada per l’elevat
desnivell entre ambdues infraes-
tructures i planteja fer la unió de
les dues carreteres a l’alçada de la
riera Seca en el límit amb el terme
municipal de la Llagosta. Les
al.legacions al Pla Director també
fan referència al soterrament de
la C-17 al seu pas per Mas Ram-
pinyo –l’Ajuntament sol.licita que
s’acceptin les esmenes que van
presentar a la Generalitat– i a la
N-150 a Terra Nostra, on l’equip
de govern vol que la via es
converteixi en un tram urbà amb
la construcció d’un màxim de tres
rotondes. Respecte la connexió
entre els polígons situats al marge
dret del Ripoll, el govern munici-
pal demana un estudi específic
detallat de minimització d’impacte
de la futura ronda Est de Ripollet
–que enllaçaria Montcada amb els
polígons de Barberà i la B-30.

SÍLVIA ALQUÉZAR

laura grau
redacció

El govern de la Generalitat
reconsiderarà el projecte de
construcció d’un túnel ferroviari
al Turó segons les informacions
oficials que ha rebut la comissió
montcadenca contrària a la in-
fraestructura –formada per la
Federació d’Associacions de
Veïns de Montcada (FAVMiR) i
el Grup de Medi Ambient-
Ecologistes en Acció. El govern
autonòmic dóna resposta així a
les inquietuds dels veïns i del
govern municipal, que també va
presentar al·legacions al projecte,
inclòs dintre del Programa Di-
rector d’Infraestructures (PDI)
de l’Autoritat del Transport
Metropolità (ATM). Fonts mu-
nicipals han indicat que el con-
sistori no ha rebut cap notificació
oficial sobre la intenció de la
Generalitat de revisar el projecte,
però confien disposar aviat dels
nous plantejaments del govern
autonòmic. El pròxim mes
d’octubre la Plataforma dema-
narà una entrevista amb els con-
sellers de Medi Ambient i Políti-
ca Territorial per sol·licitar la re-
tirada definitiva del projecte i
proposar alternatives. La plata-
forma va fer una roda de prem-

La Comissió contra el túnel ha rebut una notificació oficial del govern autonòmic

sa el passat 21 de juny a la Casa
de la Vila per explicar les últimes
fites aconseguides en la campanya
que va iniciar l’any passat contra
aquesta infraestructura.

Antecedents. El 20 d’oc-
tubre la Plataforma va entregar
4.235 signatures contràries al
PDI a l’anterior govern de la
Generalitat, que no va donar cap
resposta a les peticions veïnals. La
Comissió també va enviar un
text a tots els caps de llista de les
formacions que van concórrer als

comicis autonòmics on explicava
els motius de la seva valoració
negativa del projecte. L’aleshores
candidat a la presidència, el so-
cialista Pasqual Maragall, va en-
viar una carta de suport al col-
lectiu on s’aliniava amb la postu-
ra oficial de l’Ajuntament. Des-
prés de les eleccions, el ja conse-
ller de Política Territorial i Obres
Públiques, Joaquim Nadal (PSC),
també va manifestar en una car-
ta al col·lectiu la voluntat de fer
una reflexió global sobre la xarxa
ferroviària abans de decidir res.

 >> Vista aèria de la C-33

en 2 minuts...

�Demandes del PPC a la Generalitat
La diputada del PPC i regidora del mateix partit a l’Ajuntament,
Eva Garcia, ha criticat el govern de la Generalitat en considerar
que al 2004 s’ha reduït en un 25% la inversió al Vallès Occidental
respecte l’exercici anterior. Segons l’edil, el retall ha estat de 35
milions d’euros. La diputada reclama, entre d’altres qüestions, la
construcció d’un centre per a la gent gran a Montcada i a Ripollet
i l’increment de personal a l’ambulatori local. Garcia ha criticat el
govern tripartit per “haver seguit una línia continuista res-
pecte l’anterior mandat i haver pujat els impostos”. LR

�Arrizabalaga, al Congrés del PSOE

Aprovades les línies
del Pla Estratègic

�Presència local al Congrés d’ERC
Cinc membres de la secció local d’Esquerra Republicana de
Catalunya (ERC) van assistir al 24è Congrés Nacional que la
formació va celebrar a Lleida els dies 3 i 4 de juliol i que va
escollir Josep Lluís Carod-Rovira i Joan Puigcercós com a nous
president executiu i secretari del partit respectivament, amb un
87% dels vots. El president d’ERC a Montcada, Jordi Sánchez,
ha manifestat la seva confiança en la nova direcció. LR

JORDI FLORES

El primer secretari de l’executiva local socialista i membre del
Consell Nacional del PSC, César Arrizabalaga, va participar els
dies 2 i 3 de juliol al 36è Congrés del PSOE fet a Madrid, en
què es va triar la nova executiva federal. La Comissió Permanent
de la nova direcció està formada por tretze membres, set dels
quals són dones. Manuel Chaves es manté com a president del
partit i José Blanco repeteix como secretari d’ Organizació. LR

La Comissió de seguiment del
Pla Estratègic de Montcada i
Reixac va aprovar el passat 1 de
juliol les 21 línies d’actuació
previstes al municipi fins al 2010
que properament se sotmetran
a l’aprovació del Ple. En la
redacció del document, que s’ha
treballat durant els últims dos
anys, han participat ciutadans,
entitats i institucions i l’Ajun-
tament ha tingut el paper d’im-
pulsar i coordinar el procés. Els
principals eixos del Pla giren al
voltant de millorar la qualitat de
vida de la ciutat, actuar en el
territori amb projectes concrets
i enfortir el teixit econòmic. Les
21 línies aprovades estan re-
collides en un catàleg que es va
presentar el mateix dia 1 als
membres de la Comissió. Es

preveu que al mes d’octubre el
Pla Estratègic es presenti oficial-
ment a la ciutadania. D’altra ban-
da, la propera tardor, represen-
tants de l’esmentada Comissió
viatjaran a València per veure in
situ com s’ha desenvolupat el Pla
Estratègic de la ciutat.

pilar abián
redacció

El document recull 21 projectes previstos fins al 2010
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en 2 minuts...
Accident mortal a la C-16
El Departament de Política Territorial de la Generalitat manté
oberta la investigació sobre la mort de la montcadenca FVS,
de 49 anys, el passat 23 de juny a la tarda a l’autovia C-16, a
l’alçada del municipi de Balsareny, comarca del Berguedà. La
dona, que viatjava en el seient del copilot acompanyada del seu
marit i els seus dos fills, va rebre l’impacte de la tapa d’una
claveguera que es va despendre de la calçada al pas d’un camió.
Segons fonts de Política Territorial, s’ha encarregat un informe
intern i un altre extern sobre el succés per determinar les
responsabilitats de l’accident. En la investigació intervenen la
concessionària del vial, Cendisa, l’empresa pública GISA i els
serveis tècnics de la Generalitat. LR

�

�Incendi a un aparcament de camions
Un incendi en un aparcament situat al Km 7 de la carretera de la
Roca va cremar el  20 de juny a la matinada dos camions i una
cisterna de gasoil buida –amb capacitat per 10.000 litres– aparcats
al recinte. El foc també va afectar parcialment una altra cisterna
de gasoil, també buida, un camió de paqueteria i un tràiler de
ciment. Quatre dotacions de bombers van participar en l’extinció
del foc, que van poder controlar en 20 minuts. L’incendi no va
provocar ferits ni va afectar massa forestal dels voltants. LR

SÍLVIA ALQUÉZAR

�La secció local de Protecció Civil
entra a la Coordinadora del Vallès

Els voluntaris de Protecció Civil de Montcada han passat a
formar part de la Coordinadora del Vallès, formada per les
associacions de la Llagosta, Palau-solità i Plegamans, Sant Fost,
Sentmenat, Mollet, Montmeló, Montornès i Parets. La marxa
d’alguns voluntaris ha deixat Montcada amb només 6 perso-
nes. Segons el president de Protecció Civil a Montcada, José
Jiménez, cal unir esforços amb altres associacions. Jiménez ha
fet una crida entre les persones que estiguin interessades en la
cura de l’entorn natural de Montcada perquè es facin voluntaris
de l’associació de Protecció Civil de Montcada. El telefòn per
més informació és el 629 350 221. LG

Valoració positiva de
la I Fira Gastrònomica

La Marxa per
la Pau passarà
per Montcada

El 18 de juliol passarà per Mont-
cada la Marxa per la Pau que
organitza la Plataforma Aturem
la Guerra. Serà l’última etapa de
la caminada que començarà a les
7h a Sabadell i arribarà al munici-
pi al voltant de les 10.25h, des
d’on continuarà fins al Parc de la
Ciutadella, escenari d’un dinar po-
pular i activitats festives. Els
montcadencs que vulguin partici-
par només s’hauran de posar una
samarreta blanca i acudir a l’esta-
ció de Renfe de Can Sant Joan,
punt de sortida de la marxa. La
Plataforma ha elaborat un mani-
fest de la Marxa per la Cultura de
la Pau 2004 on demana que els
governs dediquin un 1% dels
pressupostos a solidaritat. LG

Premi europeu per
a Encofrados Alsina

 >> Sistema Alsipercha

L’Ajuntament i el Gremi d’Hosta-
leria del Vallès Occidental van
lliurar el passat 17 de juny uns
diplomes de reconeixement als
participants a la primera edició
de la Mostra gastronòmica que
va tenir lloc amb motiu de la
Festa Major 2004. Els assistents
van coincidir a valorar positi-
vament la primera edició i es van
comprometre a organitzar noves
edicions. SA

El grup Encofrados Alsina,
amb una seu al polígon Pla d’en
Coll, ha rebut el primer premi
europeu de seguretat en la
construcció pel sistema anticai-
gudes Alsipercha, patentat al
2001. Aquest guardó l’atorga el
Consell General de l’Arqui-
tectura Tècnica d’Espanya.
L’Alsipercha és un sistema que
es col·loca als pilars dels edificis
en construcció per evitar els ris-
cos de caigudes dels operaris que
treballen en el procés d’encofrat.
Es tracta d’una estructura me-
tàl·lica d’acer de 80 quilos que
es desplaça amb grua. Amb for-
ma d’ela invertida, com si es
tractés d’una forca, l’Alsipercha,
manté subjectats els operaris

sònia hernández
pla d’en coll

gràcies a una cinta retràctil.
L’invent es va començar a co-
mercialitzar al 2003 i ja ha rebut
diversos reconeixements com el
Premi Construmat i el de la
Cambra Oficial de Contractistes
de Catalunya.

ENCOFRADOS ALSINA
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Tretze persones deixen de fumar
amb el concurs ‘Deixa-ho i guanya’

laura grau
redacció

 >> La guanyadora amb el seu pare, Andreu Gràcia, qui va fer de testimoni

SERGIO MEROÑO

Campanya
contra l’abandó

d’animals

La Regidoria de Salut Pública ha
anunciat que l’any vinent repetirà
la campanya Deixa-ho i guanya,
del Servei Català de la Salut, per
animar els fumadors a abando-
nar el tabac. Dels 49 participants
–25 homes i 24 dones– 13 han
aconseguit deixar de fumar en
aquesta primera edició. La gua-
nyadora del concurs, Guada-
lupe Gràcia Pardo, de 27 anys,
va rebre el premi el passat 30
de juny de la mà de l’alcalde,
César Arrizabalaga (PSC).

Premi a la voluntat. Gràcia,
exfumadora de 30 cigarretes
diàries, va reconèixer que no és
fàcil deixar de fumar però és
possible aconseguir-ho amb
“voluntat i constància”. El
testimoni durant la dura prova
ha estat el seu pare, Andreu
Gràcia. Quatre dels seus sis fills
han deixat de fumar gràcies a
aquesta campanya. La jove
afortunada gaudirà d’un cap de
setmana per a dues persones a

l’Hotel-balneari Broquetas de
Caldes de Montbui en pensió

completa i tractament termal
relaxant, mentre que al seu pare

li va correspondre un kit de bany
per gaudir d’esports d’aigua. Per
comprovar que els participants
no havien fumat es va pregun-
tar directament a cada concur-
sant seleccionat i al seu testimo-
ni i es van fer validacions biolò-
giques amb un aparell anomenat
coxímetre. El compromís era
estar sense fumar del 20 de
maig al 19 de juny. El premi es
va sortejar entre les 13 persones
que van respectar el mes
d’abstinència. Durant el concurs
l’Equip d’Atenció Primària
(EAP) de l’ambulatori va oferir
suport mèdic i psicològic a les
persones inscrites que ho van
voler. El 65% van utilitzar aquest
servei. Segons la regidora de
Salut Pública, la socialista Eva
Gonzalo, s’ha superat la mitjana
de participació de Catalunya:
“Aquesta bona resposta ens
engresca a fer més cam-
panyes d’aquestes caracte-
rístiques”. A partir d’ara els
montcadencs que vulguin deixar
de fumar tenen una consulta es-
pecífica a l’ambulatori.

>> Campanya de Salut Pública

La participació de 49 persones supera la mitjana de Catalunya i anima l’Ajuntament a repetir la iniciativa

L’Ajuntament recupera un any
més per aquestes dates la cam-
panya de prevenció contra l’aban-
donament d’animals domèstics
amb el títol No els abandonis.
Aquest és el missatge que apareix
als cartells que es distribuiran als
taulells d’anuncis municipals on
es mostra el dibuix d’un gos i
un gat. La campanya recorda
que durant les vacances les mas-
cotes es poden deixar a la cura
d’amics o parents o bé a cen-
tres especialitzats. Una altra de
les opcions per a les persones
que no es puguin responsa-
bilitzar de les seves mascotes és
donar-les en adopció. Qual-
sevol possibilitat és bona abans
de l’abandonament. LR

 >> Cartell de la campanya

EMA
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Nou espai
ajardinat al

Pla d’en Coll
L’Ajuntament aplica noves
tecnologies d’informació

silvia díaz
redacció

 >> Passatge Cabrera

PILAR ABIÁN

>> Millores informàtiques d’atenció a la ciutadania

 >> La informació de les pantalles digitals s’actualitza ja diàriament

L’Ajuntament ha incorporat
millores informàtiques amb l’ob-
jectiu de millorar i ampliar els ser-
veis d’atenció al públic.  Les dues
pantalles digitals del circuit urbà de
comunicació  instal·lades a la pla-
ça Nicaragua, a Can Sant Joan, i a
la Rambla dels Països Catalans, a
Montcada Nova, ja s’actualitzen de
forma immediata gràcies al nou
sistema de transmissió de dades
remot. El principal avantatge és la
millora en el canal d’informació,
perquè els continguts s’actualitzen
diàriament. Les pantalles es van po-
sar en marxa al maig del 2003, amb
la finalitat de subministrar infor-
mació constant i actualitzada dels
serveis municipals, de l’agenda cul-
tural o dels horaris dels serveis,
entre d’altres informacions del
consistori. Aquests sistemes for-
men part del circuit urbà de
comunicació, que també inclou les
columnes d’informació, els taulells
d’anuncis municipals i els plafons
de benvinguda a Montcada.

Pantalles digitals a l’OAC.

L’Oficina d’Atenció Ciutadana
(OAC) ha incorporat pantalles

digitals a l’oficina per informar
els usuaris del torn i la taula a la
que s’ha d’adreçar.
Les millores informàtiques
també s’han aplicat a la centraleta
telefònica de l’Ajuntament. L’ac-
tuació ha suposat un canvi íntegre
del servei de trucades, tant a nivell
intern com extern, que permetrà
una atenció més ràpida i eficient.
La centraleta ha incorporat una
operadora automàtica que agi-
litarà la comunicació directe en-
tre el ciutadà i el departament
amb què vol parlar, sense que es
perdi cap trucada

La brigada de jardineria de
l’Ajuntament ha condicionat un
espai del Pla d’en Coll ubicat al
passatge Cabrera al costat del
complex Montcada Aqua amb
la plantació de vegetació i orna-
mentació. Es tracta de la urba-
nització d’un sector que havia
quedat a l’espera d’ajardinar
mentre es duia a terme la cons-
trucció de Montcada Aqua, en-
tre els carrers Girona i Tarra-
gona. La instal·lació del rec
automàtic, a càrrec de l’empresa
Azahara, ajudarà a garantir un
bon manteniment del sector,
segons ha explicat el regidor de
Serveis Municipals, Juan García
(PSC). LR

JORDI FLORES

Millores a
l’entorn de

la passarel·la

L’Ajuntament destinarà més de
100.000 euros a les obres d’ade-
quació i millora de l’entorn de la
passarel·la sobre el Ripoll i l’escola
La Salle, actualment sense asfal-
tar. Segons ha assenyalat el regi-
dor de Serveis Municipals, Juan
García (PSC), l’actuació s’iniciarà
a l’agost i consistirà a fer un camí
pavimentat des del pont de via-
nants fins a l’aparcament sota
l’autopista, una vorera perimetral
al voltant i a l’entrada de l’escola i
una petita zona ajardinada amb
bancs. “Volem dignificar i ade-
quar el sector i facilitar alhora
el pas dels vianants”, ha explicat
l’edil. També es renovarà la vore-
ra que va des del pont dels Her-
manos fins al pas de vianants que
hi ha sota l’autopista, i a l’aparca-
ment es farà un camí en direcció
al col·legi per facilitar-hi l’accés
de les persones evitant així voltar
els pilons de l’autopista. PA

SERGIO MEROÑO

 >> Vista del sector

 >> L’Ajuntament té nova centraleta

JORDI FLORES
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CELEBRACIÓ DEL DIA DE MONTCADA

La ciutat, homenatjada al Fòrum
Una comitiva de 200 montcadencs visita el recinte firal i lliura el talismà del municipi que simbolitza el desig de pau al món

sònia hernández
barcelona

la jornada en imatges

La Romería del Rocío és una
festa de caràcter religiós, la prin-
cipal celebt del Rocío. SH

 >> Veïns del municipi pengen talismans al ‘Cel dels desitjos’

FOTOS: SÒNIA HERNÁNDEZ

ÀNGEL ACÍN

 >> La foto de família dels visitants al Fòrum el 23 de juny, dia dedicat a Montcada i Reixac

El cadet A es proclama campió de

El 23 de juny va ser el dia de
Montcada i Reixac al Fòrum
Universal de les Cultures. Per
celebrar-ho, una comitiva de 200
montcadencs, la majoria
representants de les entitats del
municipi, va visitar el recinte firal
acompanyada de representants
dels diferents grups polítics. Per
intentar tastar tota l’oferta del
Fòrum, el programa era apretat.
A primera hora, els montcadencs
van ser rebuts pel responsable
dels municipis al Fòrum, Antoni
Farrés. En aquest acte, l’alcalde
va signar en el llibre d’honor de
visites, on va reflectir el desig que
l’ideal del Fòrum –l’enteniment i
la unió de totes les cultures per
aconseguir l’harmonia i la pau–
arribi a ser una realitat.

Exposicions. Després de
rebre la benvinguda dels respon-
sables de l’esdeveniment, els
montcadencs van començar la
visita pel recinte. A l’exposició
Cantonades, els visitants van ob-
servar maquetes gegants dels
edificis més moderns del món,
mentre que Veus mostra amb un
espectacular muntatge la varietat
i multiplicitat de llengües existents
al planeta i l’estat en què es
troben. Aquesta va ser una de les
aturades que més va impactar els
visitants. Un altre moment espe-
cial de la jornada va ser el ritual
del talismà, quan Maria Ventura,
de l’Esplai per a la Dona i en
representació del municipi, va
penjar amb l’escultor Luis Bar-
bosa l’amulet amb què la ciutat
expressava el seu desig de pau a
l’espai El cel dels desitjos.
La visita va continuar durant la
tarda, però ja sense programa
definit. La matinal de la jornada
Montcada Ràdio va fer progra-
ma en directe des dels estudis del
mateix Fòrum i va obsequiar els
oients amb 10 entrades.

 >> César Arrizabalaga signa al llibre d’honor

 >> El portaveu del Fòrum, Frederic Porta, va passar per Montcada Ràdio



111a quinzena
juliol 2004societat

Una exposició sobre la
Ribera obrirà les portes

de la Casa de les Aigües

sílvia alquézar
la ribera/can sant joan

 >> Vista aèria dels habitatges de la Ribera

Més de 3.000 persones
visiten la Fira del Caçador

 >> La mostra de gossos d’exhibició i de caça va atraure molt de públic

 >>La Fira es va desenvolupar al llarg del matí a Mas Duran

sònia hernández
mas duran

La IV Fira del Caçador i del gos,
organitzada per la societat de
caçadors El Tordo el passat 4
de juliol a Mas duran va rebre
més de 3.000 visites. Les xifres
finals, a més del desenvo-
lupament de la jornada –en què
l’única incidència va ser la
cancel·lació de l’exhibició de tir
al plat amb làser prevista–, han
estat valorades molt positi-
vament pels organitzadors, els
quals han destacat l’èxit de la
mostra d’armes de l’Exèrcit de
Terra : “A la caça les armes
són una part important, i
atreuen molt l’atenció dels
qui ens hi dediquem”, va ex-
plicar Juan Pozas, de la societat
El Tordo.

Exposició i exhibició. En
total ,es van instal·lar 26 carpes,
per a 31 expositors. Pozas també
va destacar la bona resposta que
van tenir els expositors de gossos
i les exhibicions del Club de Tir
amb Arc. Durant la jornada es
va celebrar al recinte una missa
en honor a Sant Hubert, patró
dels caçadors.

>> La mostra creix en nombre d’expositors

La mostra repassa visualment la història del barri
JORDI FLORES

La Casa de les Aigües acollirà
entre el 12 i el 17 de juliol
l’exposició fotogràfica Un Vallès

Urbà: la Ribera, organitzada per
l’Ajuntament, l’AV i els par-
ticipants al programa Vallès
Urbà. La mostra pretén fer un
recorregut per la història del
barri, la seva evolució urbanísti-
ca i les activitats més destacades
de les entitats. En definitiva, vol
ser un petit homenatge a les per-
sones que han viscut i viuen a la
Ribera. El programa Vallès
Urbà és una iniciativa municipal
cofinançada amb fons Feder i
gestionada per Creu Roja que

s’ha vingut desenvolupant al
barri en dos sentits: la rehabi-
litació urbanística del carrer de
la Conca i les actuacions de
foment i suport a les iniciatives
de desenvolupament local. Els
objectius del programa són in-
crementar la cohesió social del
barri, potenciar la participació
veïnal en el moviment col·lectiu
de la Ribera, afavorir la inte-
gració social i laboral dels més
desafavorits i apropar l’accés a
les noves tecnologies. L’entrada
a la Casa de les Aigües –que
s’obrirà al públic per primera
vegada des de la seva restau-
ració– serà gratuïta. L’horari de
visites serà de 18 a 21h.

FOTOS: SÒNIA HERNÁNDEZ
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425 nens participen als casals d’estiu
El centre d’interès de les activitats és la commemoració de l’arribada del ferrocarril al municipi

>> ACTIVITATS INFANTILS 2004

 >> Aula de psicomotricitat al casal d’estiu del CEIP El Viver >> Activitats a l’aire lliure al casal del CEIP Reixac

laura grau
montcada/can sant joan

Els mitjans de transport i
l’arribada del ferrocarril a Mont-
cada i Reixac fa 150 anys són els
eixos temàtics de les activitats
del Casal d’Estiu 2004 que or-
ganitza durant el mes de juliol la
Regidoria d’Educació de l’Ajun-
tament. El primer torn, que va
començar el 28 de juny i va
cloure el 9 de juliol, ha comptat
amb 425 inscrits d’edats com-
preses entre P3 i sisè de primà-
ria. Educació preveu una xifra

similar d’inscrits per a les acti-
vitats del segon torn del Casal.
Un total de 45 monitors de l’em-
presa Safis són els responsables
de dur a terme la programació
pedagògica del Casal que com-
bina la vessant lúdica i
l’educativa.
L’horari és de dilluns a diven-
dres, de 9 a 13h i un dia a la
setmana fins a les 17h. Les acti-
vitats del Casal es desenvolupen
al CEIP Reixac, al CEIP Elvira
Cuyàs, al CEIP El Viver i al
Centre Cívic de Can Cuiàs.

Les gimcanes, els jocs d’aigua i
la piscina són les activitats
preferides dels nens. El proper
torn del Casal d’Estiu tindrà lloc
entre el 12 i el 23 de juliol.

Un programa adaptat.

Cada casal adapta el programa
a les seves necessitats i als di-
ferents grups d’edat. Un dia a la
setmana els nens van a la piscina
municipal del carrer Bonavista i
un altre dia fan una sortida a llocs
com el Museu d’Arqueologia de
Barcelona i a la Bassa de Sant

Oleguer de Sabadell. Segons la
coordinadora del Casal del
CEIP El Viver, Laura Ponce,
“és important que els nens i
nenes s’ho passin bé, però
també és necessari que
tinguin una bona base pe-
dagògica”.
Per exemple, els grups dels més
grans viatgen en el temps amb
la màquina del doctor Teopulus
i el seu gos Einstein i visiten èpo-
ques diferents de la història per
conèixer l’evolució dels mitjans
de transport. Els grups dels petits

se centren en la història d’en Pau
i el trenet màgic que introdueix
els nens en el món dels transports.
La primera setmana es va par-
lar dels transports amb animals
amb el conte El cavall de cartró;
la segona setmana, dels
transports amb rodes, amb el
conte de La bruixa que anava amb
bicicleta ; la tercera setmana
s’aborden els transports marítims
amb la narració Nit a la barca i la
darrera es treballa el ferrocarril i
el conte que s’utilitza és El tren i la
lluna.

FOTOS: SERGIO MEROÑO
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Comencen les activitats
de natura d’aquest estiu

laura grau
montcada

 >> Participants a la sortida d’observació del riu Besòs

ACER

Una vintena de persones va
prendre part en la primera de
les activitats divulgatives que ha
programat per a aquest estiu el
Servei de Medi Ambient de
l’Ajuntament. El passat 2 de juliol
els participants van aprofitar les
darreres llums de la tarda per
passejar pel Besòs i observar i
identificar la fauna i la flora
pròpia de la llera, amb l’ajut dels
ornitòlegs Xavier Larruy i Da-
vid Perpiñán.
La propera sortida està previs-
ta el 10 de juliol. Amb el títol A
l’estiu, tota cuca viu!, aquest itinerari
diürn està pensat per conèixer
alguns insectes del nostre medi
natural i compta amb la
col·laboració de l’Associació per
a la Conservació de l’Entorn i
la Recerca (Acer). Els interessats
han d’estar a les 10h davant de
l’Ajuntament (avinguda de la
Unitat, 6) amb aigua i calçat i
roba còmodes. El programa
d’activitats també preveu una
observació del cel nocturn de
Montcada el 17 de juliol i un
segon itinerari de natura per la
llera del Besòs el 23 de juliol.  >> Observació de voltors a Lleida

DAVID RUIZ

SORTIDA DE JOVES A

LA VALL DELS VOLTORS

Una desena de joves va participar
el passat 26 de juny en la sortida
a la Vall dels voltors (Pallars Jussà
–Lleida–) organitzada per l’Espai
Jove Can Tauler. Els joves van
gaudir d’un magnífic paisatge
amb l’observació d’algus voltors
volant. Tant els participants com
els responsables de Joventut han
valorat de forma satisfactòria
l’activitat de contacte amb la natura
i ja preparen amb l’Associació
Fondo Amigos del Buitre una
sortida a Osca.LM

>>Campanyes d’Acer

Creix la població d’òlibes
a la Serralada de Marina

L’Associació per la Conservació
de l’Entorn i la Recerca (Acer)
ha dut a terme per quarta vega-
da consecutiva la reintroducció
d’òlibes a Reixac amb la col·lo-
cació de dos polls al campanar
de l’ermita romànica, que ja són
a punt d’entrar en la fase adulta.
La iniciativa va despertar l’inte-
rès de TV3 que al mes de juny
va enviar un equip de reporters
a enregistrar l’experiència. El
campanar de Reixac, lloc on es
col·loca el niu artificial, ja ha vist
crèixer 9 exemplars d’òlibes,
algunes de les quals s’han instal·lat
a l’entorn natural de Montcada.
El Pla de Reixac és un dels seus
llocs preferits per caçar els petits
rossegadors que formen part de
la seva dieta. L’altra campanya
que Acer porta fent els últims tres
anys, la de caixes niu a la Serra-
lada de Marina per afavorir la
reproducció de les mallerengues,
també està funcionant força bé.
Segons la biòloga Montse Ló-
pez, “en les diferents edicions
s’ha registrat una mitjana del
80% d’ocupació de les caixes
niu per part d’aquesta espècie
d’ocells”. Per dur a terme

 >> Imatge d’una òliba

laura grau
serralada de marina

aquestes campanyes Acer comp-
ta amb un equip de 10 col·labo-
radors dels diferents municipis
de la Serralada de Marina, 4 dels
quals són veïns de Montcada.

Divulgació. A més de les
campanyes anuals, Acer també fa
una important tasca divulgativa.
Durant els mesos de febrer i març
va organitzar itineraris per la
Serralada de Marina en què van
participar 10 grups d’entre 60 i
80 persones. Aquest mes de juliol
col·labora amb el Servei de Medi
Ambient de l’Ajuntament amb
dues activitats: el 10 de juliol està
prevista una sortida matinal per
conèixer alguns insectes del nostre
medi natural i el 17 de juliol s’ha
programat una observació del cel
nocturn del municipi per conèixer
les constel·lacions.

ACER

El programa previst inclou sortides d’observació de la fauna, la flora i el cel nocturn
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tallers en imatges
BALLS LLATINS>

TÈCNIQUES BIOENERGÈTIQUES>

IOGA DEL RIURE>

FOTOS: LLUÍS MALDONADO

Moure el cos amb ritme
Per als qui estan farts d’anar als mateixos garitos de
sempre, de veure la mateixa gent i de no moure’s de
la barra, aquest taller ensenya els passos de ritmes
llatins per defensar-se a les discos, i on faci falta. LR

Relaxació física, mental i vital
El taller d’aproximació a la bioenergia, que és la
ciència que estudia els camps vitals, és una oportunitat
excepcional per familiaritzar-se amb les tècniques de
relaxació, d’energia i de meditació. SD

GRAFFITI>

Una forma d’alliberar les tensions
Riure és necessari per mantenir el benestar tant físic
com mental. A Can Tauler fan que el cos parli i
rigui sense parar, alliberant tensions , un mecanisme
natural de defensa contra qualsevol tipus
d’adversitat emocional. LR

Formes i colors amb esprais
Taller d’expressió on s’ensenya a utilitzar els esprais,
per aconseguir al·lucinants efectes i a combinar
colors. Al final de la classe, els joves materialitzaran
el coneixements en un mural. LR >> Els membres del taller de percussió van posar ritme a la mostra

Malí, Jamaica, el Magrib
i l’Índia a Can Tauler

laura grau
montcada

Fins al 23 de juliol es pot visitar
a l’Espai Jove Can Tauler la Mos-
tra de Turisme Juvenil que posa
a l’abast dels joves tota la infor-
mació sobre països, rutes i trans-
ports per facilitar la preparació
de les vacances. La Mostra es va
inaugurar el passat 18 de juny
amb una exhibició dels alumnes
que van fer el taller de percussió
que s’imparteix al centre. Com
ja és habitual cada any, es com-
plementa amb activitats paral·le-
les que pretenen apropar el pú-
blic a algun país o regió del
món. La primera activitat, que
va reunir 25 persones, es va cen-
trar en el territori de Malí amb

>> ÉS ESTIU. Mostra de Turisme

un audiovisual, una conferència
i un tast del tè típic d’aquest país
africà. En el moment de tancar
aquesta edició està prevista el 8
de juliol una altra sessió mono-
gràfica sobre Jamaica, amb mú-
sica reggae, taller de rastes i
degustació gastronòmica.

Àfrica i Orient. El 15 de ju-
liol Can Tauler s’acostarà a la
realitat del Magrib amb un ta-
ller de henna –pigment que
s’utilitza per decorar el cos–,
balls tradicionals, música i
escriptura. L’últim monogràfic
intentarà desvetllar la fascinació
que l’Índia continua exercint so-
bre els viatgers. Serà el dia 22,
de 19 a 22h, a Can Tauler.

LLUÍS MALDONADO

ANUNCI

REQUISITS PER OPTAR A LS PISOS
MUNICIPALS DEL CARRER RIPOLL
L’Ajuntament ha aprovat les bases per a l’adjudicació dels 12 habitatges
protegits de la promoció que construirà l’empresa Montcada Societat
Municipal SA a l’immoble dels carrers Ripoll 29 i Sant Jaume 38-40. El
procés per presentar sol·licituds començarà l’1 de setembre i finalitzarà
el 29 d’octubre. Les persones interessades a adquirir un dels pisos i que
vulguin començar a preparar la documentació necessària per lliurar-la
al setembre es pot adreçar a les oficines de Montcada Societat Munici-
pal SA, situades a la segona planta de l’edifici de l’Ajuntament (av. de la
Unitat, 6).
Els futurs propietaris hauran d’estar empadronats a Montcada i Reixac
des de fa, com a mínim, cinc anys. Els ingressos dels sol·licitants no
han de superar 4,5 vegades el salari mínim interprofessional i han de
ser superiors a una desena part del preu de venda total, ni tenir cap altre
habitatge, i utilitzar-lo com a domicili habitual i permanent.
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Montcada Ràdio emetrà al
setembre a través d’Internet

laura grau
montcada

 >> Foto de família dels col·laboradors i la plantilla de l’emissora municipal, que va començar a emetre l’any 1986

XAVI HERRERO

L’emissora ha tingut més d’una trentena de col·laboradors durant aquesta temporada

Montcada Ràdio (104.6FM) va
acomiadar la temporada el
passat 18 de juny a la sala de cur-
sos de l’Ajuntament. L’acte
també va servir per agrair la tas-
ca dels col·laboradors que han
fet programes durant la tempo-
rada 2003-04. Una trentena de
voluntaris han realitzat 16 pro-
grames radiofònics. El nou di-
rector de Montcada Comuni-

cació, Lluís Maldonado –que
substitueix Josep Antoni
Teixidó– va fer entrega als
col·laboradors d’un petit obsequi
en reconeixement a la seva tasca.
Teixidó, que ha estat al capdavant
de l’emissora municipal des de
1989, ha assumit recentment la
direcció de l’Àrea de Presidència
de l’Ajuntament. Segons Mal-
donado, l’objectiu de la tempo-
rada vinent és consolidar la
programació –que continuarà

apostant per la informació local
i una fòrmula musical amb
clàssics de totes les èpoques– i
va anunciar que al setembre
l’emissora emetrà a en directe a
través d’Internet. També s’enge-
garà una nova campanya de
promoció de l’emissora i el seu
dial, que al setembre estrenarà
imatge, logotip i noves sintonies.
Les persones que vulguin fer un
programa  poden presentar la
seva proposta fins a final de juliol.
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Nou nens sahrauís passen
l’estiu amb famílies locals

laura grau
montcada

 >> Els nens acompanyats dels seus amics acollidors

SÍLVIA ALQUÉZAR

Cinc dels participants ja han estat a Montcada i Reixac en anteriors ocasions

en 2 minuts...
�Informació per a immigrants

Perquè el col·lectiu immigrant i tota la societat en general
coneguin quin tipus d’ajuda
es pot rebre dels Serveis
Socials de l’Ajuntament,
aquest departament i l’en-
titat magrebí Taarof  bi
Salam, van organitzar la
xerrada Les funcions dels
Serveis Socials dintre de la
nostra població, a càrrec de
l’assistenta social Imma
Carné i l’educador social
Albert Arévalo, el passat 2 de juliol a la Casa de la Vila. Els dos
ponents van informar als assistents, una vintena de persones,
del tipus d’informació i suport que poden rebre. SH

SÒNIA HERNÁNDEZ

�Xerrada sobre els sense sostre
Jordi Balot, director de programes de la Fundació Arrels, va
visitar el 18 de juny l’ABI per parlar sobre les tasques dutes a
terme per aquesta entitat dedicada a l’atenció de persones sense
llar de Barcelona. La Fundació Arrels es troba al barri del Raval
de Barcelona, va néixer el 1987 i té com a objectiu col·laborar
en el desenvolupament integral de les persones en situació
d’exclusió social, concretament en les persones sense llar que es
troben en una situació més crítica. SH

 >> Els participants al programa amb les autoritats municipals

Homenatge
als avis del
Calaix dels

records

VIATGE INSTITUCIONAL A EL SALVADOR

L’alcalde, César Arrizabalaga, i el
president de l’Àrea Social, Carles
Guijarro –tots dos del PSC– es
troben de viatge oficial a El
Salvador acompanyats del pre-
sident de l’ong Tazumal Cata-
lunya-El Salvador, Rafael Alemán.
Els edils van marxar el passat 5
de juliol i és previst que tornin el
15 de juliol. Durant la seva estada
visitaran Nahulingo –municipi
agermanat amb Montcada des
del 2002– per inaugurar un mu-
seu arqueològic i veure les mi-
llores que s’han fet a la comunitat

El passat 2 de juliol l’Ajuntament
va fer un acte d’agraïment a la
gent gran dels casals que ha col-
laborat en la quarta edició del
taller Calaix de records, organitzat
per la Regidoria d’Educació. A
l’acte van assistir el president de
l’Àrea Social, Carles Guijarro
(PSC), i la presidenta del Àrea
de Presidència, Ana Rivas (PSC).
Les 11 persones que han fet el

taller havien d’explicar a alumnes
de primària contes, jocs i can-
çons de quan ells eren petits.
L’objectiu de l’experiència és
promoure el respecte i la relació

entre generacions. Un total de
117 nens dels CEIP El Turó, el
Viver, Font Freda i l’escola la
Salle han participat en aquesta ini-
ciativa. LR

SÍLVIA DÍAZ

�Festa del Casal de la Mina
Els socis del
Casal d’Avis
de la Mina van
celebrar el pas-
sat 20 de juny
la seva festa
anual. El pro-
grama va in-
cloure al matí
tornejos de
petanca i dò-
mino i un con-
cert de la Co-
ral del centre. Al migdia es va fer una arrossada popular amb
assitència de l’alcalde i altres autoritats i, a la tarda, ball popular
amb l’actuació del grup Ballet Flamenco Triana. LR

Ja són a Montcada els nens i
nenes sahrauís que passaran els
mesos de juliol i agost amb
famílies del municipi. Les colò-
nies les organitza l’Acaps-
Montcada, amb la col·laboració
de l’Ajuntament –que es fa càr-
rec de les despeses del viatge.
Enguany han vingut cinc nens i
quatre nenes. Cinc d’ells ja han
visitat Montcada en anteriors
edicions de les colònies i repe-
teixen família. Durant el mes de
juliol, participen cada dia al Ca-
sal d’Estiu i a la tarda van a la
piscina amb un passi gratuït. A
l’agost s’afegiran als plans de
vacances de les famílies acollido-
res que tenen com a única limi-
tació no sortir de l’estat espanyol.
Els nens van ser rebuts per les
autoritats municipals a la Casa
de la Vila el passat 1 de juliol en
una recepció oficial durant la
qual l’alcalde, César Arriza-
balaga, i el regidor de Solida-
ritat, Carles Guijarro –tots dos
del PSC– van agrair l’esforç de
les  famílies acollidores. De totes
les famílies només n’hi ha una
que s’estrena en la funció d’a-
colliment.

de San Miguel de Montcada amb
l’ajut montcadenc. L’itinerari sal-
vadorenc també preveu visitar
Meanguera del Golfo –on es vol
impulsar una Casa de Cultura– i
el municipi de Perquín –on l’Ajun-
tament ha col·laborat en un pla de
disminució dels focus de contami-
nació. Aprofitant la proximitat de
Nicaragua, els representants
municipals visitaran el municipi
de Paz Centro amb l’objectiu de
reactivar l’agermanament forma-
litzat amb aquesta població a final
dels 80. LG

�Cara d’anunci
La nena que surt a l’anunci de Da-
nonino que actualment s’emet a totes
les cadenes de televisió és de Montcada
i Reixac. Es diu Míriam Guerrero, té
10 anys i ja en fa 3 que es dedica al
món de la publicitat. Ha protagonitzat
anuncis per a Planeta Agostini, Voda-
fone, Phoskitos i per al Fòrum de les
Cultures, entre d’altres. També ha fet
de model publicitària de roba infantil en alguns catàlegs publicats
fora d’Espanya. La Míriam és una nena molt fotogènica i es-
pontània davant les càmeres. De gran ja es planteja fer d’actriu.
Al setembre la podrem veure en l’anunci de Nesquik. LG

SÒNIA HERNÁNDEZ

SÍLVIA ALQUÉZAR
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CENTRO AGUILEÑO

Juliol 2004 Suplement especial de l’Àrea de Presidència

EL TREN A MONTCADA I REIXAC
150è aniversari

22 de juliol
150è aniversari de
l'arribada del tren a
Montcada i Reixac

PROGRAMA D’ACTIVITATS

19 DE JULIOL

19h. Descoberta de la placa commemorativa del 150è aniversari de l'arribada

del tren a Montcada i Reixac. A l’estació de França.

19.20h. Inauguració de l'exposició "Montcada i Reixac: el ferrocarril, 150

anys" (l'exposició romandrà oberta fins al 29 d’agost a la Sala d'exposicions

de la Casa de la Vila). Obra cedida per Ramon Pla.

19.30h. Xerrada: «Montcada i Reixac: de cruïlla de camins a esperança de

futur», a càrrec de Carles Guasch, director de Documentació del Centre

d’Estudis Històrics del Ferrocarril Espanyol (CEHFE). Sala institucional de

la Casa de la Vila.

22 DE JULIOL

12h. Arribada del Tren del Centenari a l'estació de Montcada i Reixac (línia

de França).

12.05h. Parlaments oficials.

De les 12 a les 20h. Visita gratuïta al Tren del Centenari. El tren romandrà

aturat durant tot el dia a l'estació de Montcada i Reixac (línia de França).

Més informació sobre aquest esdeveniment:

http://www.cehfe.es/150/

Exposició sobre el ferrocarril (gener de 2004)

Signatura de l’acord per celebrar el 150è aniversari de

l’arribada del tren a Montcada (11 de juny de 2004)
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Montcada i Reixac,
el nucli ferroviari
català per excel·lència
Parlar de Montcada i Reixac és parlar del ferrocarril. I no només perquè numèricament compti amb

més estacions que qualsevol altre municipi, sinó perquè des dels primers moments va assumir un

paper clau en el desenvolupament de la que arribaria a ser la gran xarxa ferroviària de Catalunya. Així,

i no gaire després de l’arribada del ferrocarril per primer cop al municipi, no trigaria en convertir-

se en allò que avui segueix sent encara: un punt neuràlgic del sistema ferroviari català.

Tren de mercaderies a la línia de França

La introducció del ferrocarril a la
Península

Després de les incerteses a les que els impulsors
del primer ferrocarril peninsular, encapçalats per
Miquel Biada, havien hagut de fer front per a implantar
a casa nostra la primera línia entre Barcelona i Mataró
(inaugurada en 1848), les coses havien canviat.
Semblava acreditat que aquell nou mitjà de transport,
no només no era una boja idea destinada a dur a la
ruïna a tots aquells que apostessin per ella, sinó que,
a més de ser quelcom que podia oferir un legítim
rendiment als capitals invertits, estava cridat a constituir
un poderós element estratègic capaç d’actuar com a
catalitzador del procés mercantil i industrial de la
Catalunya de mitjans del segle XIX.

Per això, i després de l’audàcia i l’entusiasme amb

que Miquel Biada havia obert el camí al nostre futur
ferroviari, els més destacats membres dels diferents
entorns polític-financers van començar a considerar
l’establiment d’altres trams viaris. L’esperança era
que, en la seva progressiva articulació, aquests trams
poguessin anar creant la xarxa de transport que el país
necessitava per a escometre els reptes de futur que
tenia plantejats. Entrats de ple en aquest procés, una
d’aquestes línies apuntaria ràpidament cap a
Montcada. Es tractava de la que intentava unir els
jaciments carbonífers d’Ogassa i Surroca amb la
ciutat de Barcelona.

Des d’anys enrera existia la necessitat de posar a
peu dels centres de consum a Barcelona un carbó a
preus molt més reduïts que el procedent de Gran
Bretanya. L’absència de carbó autòcton feia necessari
recórrer al d’importació, amb la qual cosa, el sobrecost
derivat del transport encaria el procés productiu,

limitant la competitivitat de la indústria catalana i,
amb ella, la seva projecció internacional. Després que
els informes geològics fossin d’allò més favorable,
totes les esperances de la nostra societat van quedar
centrades en la conca minera de Sant Joan de les
Abadesses.

La segona línia fèrria catalana
Però a pesar de tan interessants projectes, l’única

cosa que s’havia fet fins el moment era construir una
línia de suau perfil que vorejava el plàcid litoral de la
nostra costa central. Per tant, l’intent de vèncer les
dificultats orogràfiques de la conca de l’alt Ter es veia
d’una ambició extraordinària. No obstant això, aquesta
visió no atemoriria als més audaços membres de la

nostra societat. Amb Manel Girona al
capdavant, els marquesos de la
Quadra i d’Alfarrás, Josep Maria
Serra, Manuel de Lerena, Miquel
Clavé, Marià Flaquer, així com d’altres
destacades personalitats de l’entorn
d’en Girona, van decidir materialitzar
la iniciativa. El 10 de novembre de
1850 era escripturada la societat del
Camino de Hierro del Norte. La intenció
era executar el traçat per trams, a
mesura que la limitada capacitat
financera del mercat barceloní anés
permetent la realització del capital.
Amb tot, la gran línia cap a Sant
Joan de les Abadesses havia iniciat la

seva marxa.
El que no esperaven tan decidits promotors era

el cúmul de dificultats a les quals deurien fer front.
D’entre els molts obstacles que es van suscitar, un
dels més significatius va girar a l’entorn de la ubicació
de l’estació cap de línia a Barcelona. Situada dins del
perímetre de la muralla de la ciutat, va caldre
perforar-la mitjançant dos orificis perquè pogués
ser travessada per cadascuna de les vies. A continuació,
aquestes salvaven l’immediat fossat exterior que
circumdava la muralla a través d’un pont. Així, la via
fèrria arribava als terrenys situats extramurs de la
ciutat per prosseguir cap al Clot, Sant Andreu de
Palomar i Montcada. D’aquesta manera, i a pesar de
les dificultats sorgides, la voluntat posada de manifest
per l’intel·ligent i actiu equip autor de la iniciativa va
aconseguir finalment posar el tram en explotació. El
23 de juliol de 1854 Montcada quedava enllaçada

per sempre amb Barcelona i Granollers. També amb
la resta de les poblacions del trànsit. El ferrocarril (el
segon inaugurat a Catalunya) havia arribat per prime-
ra vegada a la població de Montcada.

És molt de destacar la decidida política practicada
per Manel Girona, ja en aquesta ocasió, al recórrer,
sempre que va ser possible, a materials autòctons, així
com a tècnics i personal del país. En aquest sentit, els
plànols de la línia van ser elaborats per l’enginyer Pere
de Andrés i Puigdollers, anant a càrrec de l’arquitecte
Josep Oriol Bernadet la direcció facultativa de les
obres. L’execució dels treballs d’explanació va ser
adjudicada a l’enginyer Ildefons Cerdà Sunyer.
L’ interès d’en Girona per fomentar el
desenvolupament de la nostra indústria mecànica, va
dur també a que s’experimentés extraordinàriament

Interior de l’estació a Barcelona de la línia de Granollers.

A ella arribaven o d’ella sortien els viatgers de Montcada

Una de les dues primeres locomotores de la Cia. de Saragossa.

Amb elles es feia el servei de la línia que començava a Montcada.

Manel Girona amb el model d’una locomotora de la Cia. de Saragossa
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en tot allò relatiu al material d’explotació. I això a
pesar de l’escassa experiència existent a casa nostra.
Gran part del material remolcat (cotxes i vagons) va
ser fet a Barcelona per personal propi. Importades
les estructures metàl·liques, les armadures de fusta,
interiors i elements auxiliars van ser construïts o
muntats a la capital.

De Montcada a Saragossa
L’equip humà que havia regit la societat es trobava

persuadit que a aquesta no li quedava més que
continuar el camí traçat i arribar als jaciments d’hulla
pirinencs. En aquest convenciment, Manel Girona se
sentia cridat a escometre nous reptes.

De fet, ja per Reial Ordre de 28 de setembre de
1852, la casa Girona hermanos, Clavé y Cía., havia
obtingut la concessió per construir una línia entre
Montcada i Sabadell, que havia de prosseguir pos-
teriorment fins a Terrassa i Manresa. Per altra banda
i des dels inicis de 1852, diverses persones encap-
çalades per Josep Manel Planas intentaven promoure,
amb el suport de la Diputació de Barcelona, la construcció
d’una línia fins a Saragossa. En el plantejament general
ferroviari fet pel Govern, encara que figuraven
diverses grans línies, una de les quals devia unir
Madrid amb el Mediterrani a Alacant, no es
contemplava cap que arribés a Catalunya. Això havia
creat en la societat catalana una gran inquietud, doncs
la falta de comunicació impedia la connexió del
Principat amb el mercat interior espanyol i, amb això,
la impossibilitat, tant d’abastir-se amb facilitat de la
producció cerealista castellana, com de col·locar tot
tipus de productes manufacturats en el conjunt de
l’interior peninsular.

Malgrat els esforços de la Diputació de Barcelona i
dels homes de Planas, el projecte de línia a Saragossa
(que devia passar per Capellades, Igualada i Cervera)
no va fructificar i, a principis de 1853, la societat

promotora va estar a punt de desaparèixer. Davant
d’aquesta situació i atès el ferm convenciment que
Catalunya no podia quedar al marge d’una connexió
directa amb els mercats interiors, Manel Girona va
entrar en escena. Fruit les converses amb Josep Manel
Planas, el 18 de juny d’aquell any s’escripturava l’acord
entre les parts, segons el qual la casa Girona quedava
vinculada a la Compañía del Ferrocarril de Barcelona
a Zaragoza, assumint la
construcció de la línia i
aportant el tram de que
disposava entre Montcada
i Manresa. El traçat ferro-
viari deuria anar a buscar
Cervera, per prosseguir
cap a Lleida i Saragossa,
però partint de Montcada
i passant per Sabadell i
Manresa.

Trobant-se sobre la
taula tan vital projecte per
al futur de Catalunya, i una
vegada abandonada la
direcció del ferrocarril de
Granollers, Girona hauria
de posar a prova totes les
seves capacitats per convertir el projecte en realitat. A
pesar de les innombrables incerteses i dificultats que
aquest presentava (orogràfiques, financeres, etc), les
quals van arribar a fer-lo titllar d’«il·lusori» i, fins i
tot, de «bogeria», les obres van anar avançant i les
vies estenent-se. Després de tota mena d’actuacions,
va anar aconseguint paulatinament que s’augmentés
la subvenció, que el Govern concedís contingents de
presidiaris i de soldats per a treballar en les obres,
que es concretessin combinacions financeres, etc. Un
dels principals esculls seguia sent la dificultat oro-
gràfica del terreny entre Terrassa i Manresa. Però
perquè deixés de ser-ho, Girona va tornar a encarregar

el projecte a Pere de
Andrés, el seu enginyer
de confiança, el qual havia
traçat pocs anys abans els
plànols de la línia de
Granollers.

La construcció
d’aquest difícil tram va
representar, donada
l’època primerenca en que
tenia lloc, un veritable
desplegament d’engin-
yeria en el qual va haver-
se de recórrer als més
atrevits i nous sistemes de
construcció perquè el
traçat pogués travessar les
interminables valls i

muntanyes que presentava un terreny d’allò més abrupte.
Va ser necessària la construcció de camins i, fins i tot,
de ponts i vies fèrries auxiliars, per poder accedir als
punts de treball. Però la determinació d’en Girona, la
capacitat tècnica del seu enginyer i l’incessant treball de
milers d’obrers i cavalleries, aconseguirien obrir pas al
progrés entre l’ensordidor esclat de la dinamita. Si l’11
de febrer de 1855 arribava el ferrocarril des de

Montcada a Sabadell, el 14 de març de 1856 ho feia a
Terrassa i el 4 de juliol de 1859 tocava Manresa. D’allí
en endavant, encara que en algunes zones el terreny
presentaria noves dificultats, aquestes no serien d’aquella
importància i el 30 de maig de 1860, Montcada
quedaria unida definitivament amb Lleida per
ferrocarril. Poc després, el 18 de setembre de 1861,
la línia arribava al seu terme: Zaragoza. L’objectiu
s’havia complert.

Montcada i Reixac: nucli ferroviari
Com a conseqüència de tot això, Montcada era

ja, en tan incipient època, el que després seria per
excel·lència. A més d’haver-se erigit en capçalera
de la línia més important d’Espanya (amb més de
350 quilòmetres de longitud), la connexió entre la
línia de Granollers i la de Sabadell havien fet de
Montcada el primer enllaç de la nostra xarxa
ferroviària.

Però encara quedava molt per fer. Com era lògic,
la gran línia que enllaçava la ciutat de l’Ebre aviat
necessitaria disposar del seu propi tram entre Montcada
i Barcelona per a deslliurar-se de les servituds imposades
per la utilització del tram comú. Així, a partir del 21 de
març de 1862, la Compañía del Ferrocarril de Zaragoza
a Barcelona (que havia invertit el nom d’ambdues ciutats
en la seva denominació social) va passar a explotar la seva
pròpia via fèrria fins a la capital del Principat, construint
en ella una imponent estació. Montcada, a més de
continuar sent l’entroncament entre ambdues línies,

Pas a nivell a Montcada de la línia de SaragossaTren de mercaderies sobre el Pont de Can Palau, entre La Garriga i El Figaró

Pont de la línia de Sant Joan (sobre la de Saragossa a Montcada) i túnel posterior

La estació de França de Barcelona, cap de la línia de

França que passava per Montcada
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passava a quedar unida amb Barcelona, no ja mitjan-

çant una línia, sinó mitjançant dues.

Mentrestant, la línia de Granollers havia estat

perllongada, encara que no cap a Sant Joan de les

Abadesses. Després de la sortida de l’equip encapçalat

per Manel Girona, els nous directius de la societat van

abandonar el projecte i van decidir dirigir-se cap a

zones de més fàcil orografia i major densitat de

població. Així, la prolongació va tenir lloc cap a

Girona i la frontera francesa. En conseqüència, i a

partir de 1862, els montcadencs van quedar units per

ferrocarril amb Saragossa i amb Girona, a més de

Barcelona, amb la que podien relacionar-se a través de

qualsevol de les dues línies. Novament, la vinculació

ferroviària de Montcada no anava a quedar aquí. La

traïció de l’equip dirigent de la societat del Camino de

Hierro del Norte a la idea de connectar la conca

carbonífera de Sant Joan de les Abadesses amb la

industriosa capital catalana, anava a donar lloc a nous

projectes.

La desitjada línia de Sant Joan de les
Abadesses

Com la necessitat de comptar amb combustible

autòcton era tant o més necessària que quan es va

renunciar a la idea, diversos promotors seguien intentant

materialitzar el projecte. Després de molts fracassos,

els empresaris catalans Fèlix Maciá Bonaplata i Eugeni

Broccá Sagnier van fer realitat la primera part del

somni en aconseguir que el ferrocarril arribés a Vic el

8 de juliol de 1875. El traçat partia de l’enllaç establert

a Granollers amb la línia de Girona, per aquell temps

en mans de la Compañía de los Caminos de Hierro de

Barcelona a Francia por Figueras.

Un cop a la capital osonenca, Maciá va arribar a un

acord tripartit amb la societat minera El Veterano, que

explotava les concessions mineres d’Ogassa i Surroca,

i amb la Sociedad Catalana General de Crédito. Ell apor-

tava el ferrocarril en explotació entre Granollers i Vic,

El Veterano les seves mines i instal·lacions i la Catalana

el capital per prosseguir la construcció de la línia fins

Sant Joan de les Abadesses. De l’acord neixia la

societat Ferrocarril y Minas de San Juan de las Abadesas.

Una gran herència
La configuració ferroviària de Montcada no

només crida l’atenció per l’elevada concentració de

traçats que al seu través discorren. Tampoc pel gran

nombre d’estacions que, com a lògica conseqüència

del nombrós d’aquests traçats, jalonen el municipi. Al

costat d’això, il·lustra profundament sobre els criteris

i la manera en base als quals es va desenvolupar el

procés inicial de gestació i construccció de la nostra

xarxa ferroviària.

Lluny de la necessària planificació i d’unes

estructures financeres estables que possibilitessin un

procés constructiu sòlid i racional, la creació del

nostre entramat ferroviari va ser fruit de la imprevisió

més acusada. En molts casos, conseqüència directa

de l’actuació personal d’entusiastes decidits a dotar al

país d’infraestructures que creien necessàries. En uns

altres, de pures maniobres especulatives amb objectius

de rendibilitat a curt termini. Entre un cas i l’altre,

conseqüència d’actituds prudents de signe canviant

en atenció als vaivens de situacions polítiques,

econòmiques, socials... Tot això en el permanent

escenari d’un mercat de valors amb un sostre que

incapacitava la realització dels capitals mínimament

necessaris per a la materialització de moltes de les

iniciatives plantejades.

No es va fer tan bé com devia fer-se. Encara i així,

es va fer. Les dificultats orogràfiques, les limitacions

financeres, les incapacitats tècniques, les insensibilitats

administratives... Tot va ser vençut. A pesar d’aquests

obstacles, i encara entre aferrissades rivalitats, greus

incerteses i desesperants contratemps, gràcies a la

ferma creença d’alguns en el nostre futur col·lectiu,

podem comptar avui amb una xarxa ferroviària, sinó

exemplar, sí, al menys, digna. I capaç, sempre que

l’absència de visió o la mala gestió no ho impedeixin,

de jugar l’important paper per al que ens va ser

llegada pels que amb tant d’esforç la van construir,

deixant-se gran part de la seva vida i de les seves

il·lusions.

I si no, bé tenim l’actual Montcada i Reixac,

exemple paradigmàtic de com arribar a generar, des

del caos, una perfecta simbiosi entre territori, societat

i infrastructura ferroviària.

CARLES GUASCH

Director de Documentació del Centre d’Estudis

Històrics del Ferrocarril Espanyol

Locomotora de gran poder utilitzada en la

línia de França per la Cia. de M.Z.A

Automotor que prestava servei a la línia de

França de la Cia. de M.Z.A.

Moderna locomotora elèctrica de la Cía. de los

Caminos de Hierro del Norte de España

Cartell ferroviari de Montcada i ReixacEstació de Montcada de la línia de França

Fotografies: Centre d’Estudis Històrics del Ferrocarril

Espanyol, Cercle Històric Manel Girona, Arxiu Gràfic Català i

Museu del Ferrocarril de Vilanova i la Geltrú

Després de la intensa tasca constructiva duta a

terme, el ferrocarril arribava a Torelló l’1 d’agost de

1879 i a Sant Quirze de Besora el 20 d’octubre

posterior. Ja al 1880, ho feia a Ripoll el 20 de juny i a

Sant Joan de les Abadesses el següent 17 d’octubre. El

llarg camí cap a les conques carboníferes pirinenques

havia finalment conclòs.

La tercera línia fèrria de Montcada
Però amb la línia acabada anava a repetir-se quelcom

semblant al que havia ocorregut amb la de Saragossa

quan aquesta es va veure en la necessitat de construir un

tram propi entre Montcada i Barcelona. La societat

explotadora del ferrocarril carbonífer es trobava amb

que per conduir la seva producció fins als centres

barcelonins de consum, devia transitar necessàriament,

entre Granollers i Barcelona, per una línia propietat

d’una altra companyia (la ja llavors anomenada dels

Ferrocarriles de Tarragona a Barcelona y Francia) que,

evidentment, exigia el pagament del corresponent

cànon.

Per aquest motiu, i per deslliurar-se d’aquesta

servitud, la Sociedad Catalana General de Crédito va

sol·licitar una línia pròpia entre Llerona (des d’on

partiria el tram en la línia Granollers-Sant Joan de les

Abadesses) i Sant Martí de Provensals (immediat a

Barcelona). El Govern va accedir a la petició el 1882,

autoritzant-se la construcció de tres estacions en el

recorregut: Parets, Mollet i Montcada. Iniciades les

obres el 1884, dos anys després, és a dir, el 1886,

entrava en funcionament el nou tram ferroviari encara

que quedava per executar l’estació terme a Barcelona.

Aquesta devia situar-se en el triangle format pels

carrers de Marina i Diagonal, així com per l’avinguda

de les Corts Catalanes, i devia comptar amb grans

edificis capaços d’albergar les oficines de la societat. Al

costat de l’estació estava previst establir una gran

esplanada per al dipòsit del carbó procedent dels

jaciments d’hulla pirinencs.

Malgrat aquests projectes, la societat Ferrocarril y Minas

de San Juan de las Abadesas va entrar immediatament en una

greu crisi financera que va motivar que, el 1887, hagués de

lliurar l’explotació ferroviària i minera a la Compañía de los

Caminos de Hierro del Norte de España.

Com aquesta ja disposava a Bar-

celona d’una gran estació (la de la

línia de Saragossa), doncs s’havia fet

també càrrec, en 1878, de l’explo-

tació del traçat procedent de la

capital aragonesa, el complex ferro-

viari projectat al costat de l’actual

plaça de les Glòries Catalanes, no va

arribar mai a construir-se. El que sí

va quedar per a sempre va ser el

tram d’unió entre Barcelona i

Llerona. I amb ell, les tres estacions

del recorregut. Una d’elles, nova-

ment, la del municipi de Montcada.

Així, la població va passar a comptar

amb la tercera de les línies destinades

a travessar el seu territori
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El 88,7% dels
estudiants

locals aproven
la selectivitat

El 88,7% dels estudiants de
Montcada i Reixac han aprovat
les proves d’accés a la universitat
(PAAU) que van fer a mitjan
de juny a les aules de la
Universitat Autònoma de Bar-
celona (UAB). L’índex d’apro-
vats supera en dos punts el de
l’any passat, que es va situar en
el 86,8% de la xifra total
d’alumnes presentats, 91. En-
guany es van presentar a la se-
lectivitat 107 alumnes dels
quatre instituts de Montcada,
concretament 31 de l’IES
Montserrat Miró, 8 de l’IES la
Ribera, 14 de l’IES la Ferreria i
54 de la Salle. Per centres, els
percentatges d’aprovats els
lidera La Salle, amb un 94,4%,
seguit de l’IES Montserrat Miró,
amb el 93,5%, l’IES la Ribera,
amb el 75% i finalment l’IES la
Ferreria, amb el 64,28%.
La Generalitat farà pública el 16
de juliol la nota de tall per
accedir a la universitat, encara
que els estudiants podran con-
sultar l’assignació de places el 14
de juliol a través de la web de la
Conselleria d’Ensenyament
www. gencat.net/dursi. LG

Telèfon de
Creu Roja
per l’onada
 de calor

La Creu Roja ha subscrit un
conveni amb el Ministeri de
Treball i Assumptes Socials, a tra-
vés de l’IMSERSO, Cáritas
Espanya i la Federació Espa-
nyola de Municipis i Províncies
(FEMP) per prevenir els efectes
de les altes temperatures ambien-
tals entre la població més vulne-
rable com són els nens i la gent
gran. Així mateix ha posat a
disposició dels ciutadans el
telèfon 902 22 22 92, que actuarà
com referència per a tot l’Ope-
ratiu del Pla. Qualsevol persona
que truqui a aquest telèfon en
relació a l’onada de calor serà
atesa per personal de la Creu
Roja que respondrà a les ne-
cessitats que li plantegin orien-
tades a prevenir o pal·liar els seus
efectes sobre la salut. Si la perso-
na que crida no es troba bé es
derivarà la trucada al sistema
d’emergències. Si el que precisa
és informació se li facilitarà con-
sells sobre com prevenir-se dels
excessos de la calor i com plan-
tar-li cara. També facilitarà infor-
mació sobre el servei especial per
a persones vulnerables o cursarà
qualsevol incidència que aquesta
persona li plantegi. LR

L’entitat vol difondre el mètode Waldorf per a l’atenció a discapacitats severs

gent que es mou
Associació d’Amics de la Pedagogia Terapèutica i Social

més informació
Ass. d’Amics de la Pedagogia

Terapèutica i Social

 >> L’entitat compta amb professionals que fan tallers per als nens

La recerca de teràpies curatives

ANTONI PETIT

Tel. 935 703 711

www.xtec.es/~apetit

Antoni Petit i Elena Iglesias són
professors de primària, viuen a
Martorelles i tenen una filla de
12 anys amb discapacitat severa.
Des que va néixer s’han esforçat
perquè tingui la millor atenció
possible i fa uns anys, arran d’un
viatge a Suïssa, van descobrir el
mètode Waldorf, que utilitza l’art
com a teràpia i centra l’atenció
en l’ésser humà a tots els nivells.
Als països nòrdics ja fa anys que
existeixen centres que fan servir
aquest sistema pedagògic amb
bons resultats. Té aplicacions tant
en nens normals com en nens
afectats per discapacitats severes,
però a Catalunya no és gaire
conegut –només existeix una
escola a Sant Cugat.

Objectius. Fa pocs més de
tres anys, aquest matrimoni i
diverses famílies del Vallès amb
problemàtiques similars van de-
cidir crear l’Associació d’Amics
de la Pedagogia Terapèutica i
Social amb l’objectiu de donar
a conèixer el mètode Waldorf

  terra nostra
laura grau

a Catalunya i, amb el temps,
aconseguir un centre d’educació
especial que apliqui aquesta terà-
pia. “Els pares no només vo-
lem que els centres atenguin
les necessitats bàsiques del
nen, també volem que hi hagi
un treball pedagògic i d’esti-
mulació”, explica l’Elena. Les
famílies es reuneixen cada quinze
dies als antics parvularis del
CEIP Mitja Costa a Terra
Nostra, seu d’Adimir, que col-

labora amb l’entitat. Compten
amb quatre professionals vo-
luntaris que dirigeixen els tallers
mensuals. Durant aquesta tem-
porada s’ha fet un taller sobre
la llana, un material que pos-
sibilita moltes experiències sen-
sorials als nens.

Comerciant, si et

vols anunciar a

La Veu, truca’ns al

625 601 107

i t’iformarem

Comerciant, si et

vols anunciar a

La Veu, truca’ns al

625 601 107

i t’iformarem
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més informació:

Marín, c. Conca, 10
Duran, av. de Terra Nostra, 37
E. Relat, av. Catalunya, 65
Guix, c/ Major, 25
Miró, c/ Orquidea, 8
J. Relat, c/ Major, 89
Pardo, c/ Masia, 2
Vila Nieto, Països Catalans, 51
Vila, pg. Jaume I, 26

Localitzacions
farmàcies

la bústia del lector

Les cartes no han d'excedir de 25 línies. És
imprescindible que els autors indiquin el seu
nom, adreça, telèfon  i una còpia del DNI.

Cartes al director

juliol 2004
 Dilluns      Dimarts    Dimecres     Dijous     Divendres    Dissabte   Diumenge

9 10
J. Relat E.Relat

11
E.Relat

12 13 14 15 16 17 18

J.Relat E.Relat Marin J.Relat Guix GuixMarin

>>Fil directe amb l’Ajuntament
Des de la farmàcia situada a l’avinguda de Terra Nostra generem molt
paper i cartró que es podria reciclar directament si existís un
contenidor de paper a prop, entre els carrers Rosa i Llaurer. També
vull denunciar la manca de neteja en alguns carrers i jardins del barri.
Anunciación Lago. Terra Nostra.
En funció de la seva petició valorarem la viabilitat d’instal·lar un
contenidor de paper en la zona de proximitat que requereix, però,
un estudi d’impacte previ. Prenent nota també de les mancances
detectades en la via pública i en el manteniment de zones ajardinades
per aplicar mesures. Agraeixo la col·laboració ciutadana, perquè
entre tots contribuïm a millorar el serveis. Juan García, regidor
de Serveis Municipals (PSC).

19

J.Relat

20

Marin

21 22 23 24

E.Relat Guix Pardo J.Relat

25

J.Relat

Ajuntament-OMIC 935 726 474
Ambulàncies               061
Andròmines 935 641 574
Ambulatori  (concertar visites) 935 754 094

(servei d’urgències) 935 750 544
Auditori 935 751 289
Casa de la Vila (Cultura) 935 651 122
Biblioteca de M. Centre 935 750 999
Biblioteca Can Sant Joan 935 751 901
Deixalleria 935 644 157
Jutjat 935 753 925
Montcada Comunicació 935 726 491
Montcada Aqua 935 650 996
OAC 935 726 474
Of. de Desenv. Local 935 648 505
Policia Local  092 -935 726 474
Policia Nacional           091-935 642 450-935 642 654
Protecció Civil 935 751 717
Punt de Servei FECSA 935 641 137
Recollida de mobles vells 935 641 247
Institut Municipal d’Esports (IME) 935 650 999
Servei de Recaptació OALGT 935 647 743
Servei Local de Català 935 751 644
Servei de Promoció d’Ocupació 935 648 505
Serveis Socials 935 753 430
SIJ A Prop (Can Tauler) 935 64 1741
Taxis 935 802 727

Biblioteques? sí, sí
Éncarna Gázquez
Montcada
>>Durant el primer trimestre
del curs escolar 2001-2002, vaig
tenir una experiència molt posi-
tiva dins de l’àmbit del personal
bibliotecari i dels futurs lectors,
en la recerca d’un projecte edu-
catiu amb infants i dins  del món
dels contes, còmics, revistes i lli-
bres infantils. No cal dir com és
de meravellós el gran món dels
llibres, però el que més em va
impressionar va ser el gran inte-
rès que vaig percebre per part
de tothom, grans, joves i petits.
Per totes aquestes coses i moltes
més, crec necessari fer una crida
a tots els montcadencs que, com
jo, creguin que és injust que
Montcada Centre es quedi sense
biblioteca. Ja sé que fins ara tot-
hom s’ha hagut de desplaçar al
centre per fer qualsevol consul-
ta, per tant, no estic en contra
de la nova macro-biblioteca que
s’ha de construir al Pla d’en Coll,
tot el contrari, però simplement
crec que Montcada Centre con-
tinua necessitant l’actual biblio-
teca. Sé que la meva opinió és
compartida per moltes altres
persones a les que vull fer arri-
bar la meva motivació per fer
el que calgui. La cultura ha
d’anar en augment, no minvant.
Cal obrir portes, no tancar-les.

Gràcies
Mireia Martínez
Can Cuiàs
>>Hola! Sóc una noia que de-
sitja expressar el seu agraïment
a l’autoescola Estany del carrer
Major per haver estat una mos-
tra de professionalitat en tots els
sentits. Ara, amb el meu carnet
de conduir a les mans, miro en-
rere i recordo tots els patiments
que vaig passar a una altra auto-
escola de Montcada...Un som-
riure apareix al meu rostre! És
increïble l’educació i l’amabilitat
amb què m’he sentit tractada a
l’autoescola Estany. Vaig quedar
molt decebuda amb una altra
autoescola per la seva indecència
i poc respecte cap a una noia de
18 anys que van fer sentir estú-
pida per no saber conduir. Vull
agrair públicament a la Milagros
el suport que em va donar aquell

dia que em va veure aparèixer
per l’Estany tota desesperada
obrint-me solucions ràpides i
eficaces; gràcies al Miquel, el
meu professor per haver con-
fiat tant en mi i haver-me donat
tantíssima confiança en mi ma-
teixa quan més la necessitava. En
només 8 hores m’han demostrat
professionalitat, amabilitat, inte-
rès per les persones i no només
pels seus diners i, sobretot, mol-
tíssima educació i respecte.
Gràcies!

Sexisme
ASV
Mas Rampinyo
>>Puc entendre la gent que
pensa masclista. Però no entenc
la gent que s’expressa de mane-
ra sexista. Tothom és igual. Tot-
hom hauria de deixar de fumar,
no només les noies. No només
les noies adolescents. Crec. Cata-
crec! “La publicitat del tabac es
dirigeix a tu: per ser dona, per
ser jove”. No ho entenc. Com
pot un ajuntament fer una cam-
panya publicitària sexista? Els
diuen que per fumar no són més
atractives. Estan reafirmant que
aquests valors existeixen en
l’adolescència. Estan intentant
semblar comprensius quan en
realitat als joves, a les joves, els
sembla que se’ls enganya. Em-
fasitzar certs valors com a do-
lents els posa de moda. “No cal
que fumis! Ja ets interessant,
atractiva i desitjable així”. D’Eva
a Eva i tiro perquè em toca.Em
toca a mi. A tots. Crec. Catacrec!

No als toros
Núria Vinyals
Montcada
>>A Catalunya i, segons algu-
nes enquestes, la majoria dels
ciutadans també rebutgem la
tortura i la crueltat contra els al-
tres animals i, ves per on, el nos-
tre Ajuntament promociona la
“fiesta nacional”. És inconcebi-
ble que perquè el nom del poble
soni una mica més es fomenti
aquesta barbàrie. De ben segur
que el municipi sonaria més i mi-
llor si es declarés en contra de
les corrides i de la resta de fes-
tes populars on només es fa mal
per diversió, i no autoritzés l’ac-
tuació al terme municipal dels

A l’article del Retrovisor de l’anterior número
hi ha un error: la professora que apareix a la
foto no és Ana M.Pérez sinó Ana López
Vallejo, una altra professora del centre que no
utilitzava mai els càstigs físics amb els seus
alumnes.

Fe d’errates

circs que utilitzen animals en els
seus espectacles, doncs la cruel-
tat no pot ser cap entreteniment.
L’ètica i el civisme s’han de de-
mostrar sent respectuosos amb
tot i amb tothom.

Acadèmia Lis
AV La Ribera
La Ribera
>>Des de l’AV de La Ribera
volem expressar la nostra dis-
conformitat i la nostra indig-
nació pel tracte que rebem del
president de l’Àrea Social, Car-
les Guijarro. La nostra entitat fa
anys que reclama equipaments i
serveis per al barri perquè, tot i
estar situat al centre del muni-
cipi, és un dels més aïllats i amb
més mancances. En aquest sentit,
una de les nostres reivindicacions
ha estat l’Acadèmia Lis, local on
la majoria dels nostres fills hi van
estudiar. Doncs bé, ara ens tro-
bem després de donar voltes a
aquest assumpte marejant el per-
sonal, tant a l’AV com als pro-
pietaris del local, rebent infor-
mació contradictòria –primer a
la web local i després a La Veu–
, ens diuen que l’antiga acadèmia
serà un espai per a entitats. Ens
sembla fantàstic que el local passi
a mans del poble, que entitats
de la ciutat se’n beneficiïn, que
una part del Serveis Socials s’hi
traslladi... Per tot això us felici-
tem! El que ens sembla mala-
ment és que el Sr Guijarro no
hagi comptat ni compti amb
aquesta AV ni amb La Ribera
en aquest i altres assumptes com,
per exemple, la visita de la di-
putada de Benestar Social. A
més, se’ns planteja un dubte des-
prés de llegir l’article a La Veu:
quins seran els destinataris i els
beneficiaris d’aquesta magnífica
operació? El barri, el poble, o
el govern local i els seus inte-
grants?

L’anunci del tancament de la incineradora de residus sòlids urbans
de la Ferreria el proper 30 de setembre significa la consecució d’una
fita que tant la corporació local com la societat civil es van marcar
a principi de la dècada dels 90. Tot i que en l’actualitat la instal·lació
ha deixat de ser un dels principals focus de contaminació del
municipi, quan es va gestar el moviment antiincineració a Montcada
i Reixac la planta que es va posar en marxa als anys 70 començava
a ser obsoleta, les emissions de dioxines i furans eren preocupants,
i tant els països del Nord d’Europa –més avançats que nosaltres en
qüestions mediambientals– com els grups ecologistes qüestionaven
obertament aquest sistema de tractament de residus. Les mo-
bilitzacions veïnals i les gestions polítiques no van aconseguir l’ob-
jectiu de tancar la instal·lació, tot i que sí van motivar una inversió
milionària en la planta per col·locar a la xemeneia uns filtres prou
potents que van reduir substancialment l’emissió de contaminants.
La mesura va provocar un cert escepticisme al municipi respecte la
possibilitat de desmantellar la planta en un futur immediat. També
era obvi que el forn no es podia tancar d’un dia per l’altre sense
alternatives vàlides i reals al tractament de les tones de residus que
arriben a diari a la incineradora. En aquest sentit, les gestions fetes
pel govern municipal des de l’inici del 2000 han estat decisives.
Amb l’acord de tots els grups representats al Ple es va pactar amb
l’Entitat Metropolitana del Medi Ambient un protocol que, a data
d’avui, s’està complint fil per randa: la construcció de l’Ecoparc 2;
la creació d’una comissió de seguiment del nou equipament; el
desmantellament de la incineradora de residus hospitalaris, que es
va iniciar a l’octubre del 2002; la recol·locació de la plantilla, i la
clausura del forn de la Ferreria un cop l’Ecoparc 2 hagués superat
el període de proves. Ara sí que podem dir amb plena confiança
que la incineradora té data de caducitat.
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Balanç del curs

polític municipal

iniciat el passat

mes de setembre

Carles Guijarro
Portaveu del PSC

Montcada, cap a una
ciutat de primera

Joan Maresma
Portaveu de CiU

La clau del treball
en equip

José F. Márquez
Portaveu d’ICV EUiA

Continuem amb il·lusió i
responsabilitat de govern

Marta Aguilar
Portaveu d’ERC

Portaveus municipals

Espai cedit per La Veu a tots els grups municipals amb
representació en el Ple perquè expressin la seva opinió res-
pecte la qüestió que els planteja el Consell de Redacció.

El curs polític que, coincidint amb el curs
acadèmic i escolar ha finalitzat, hem de
puntuar-lo de forma molt positiva des
de la coalició d’ICV-EUiA. Tot i que no
ha estat un període fàcil, l’hem viscut des
de les dues vessants polítiques, o sigui, des
de l’oposició una gran part, i governant
des de fa quatre mesos. Precisament du-
rant aquest traspàs hem tingut algunes
crítiques negatives per part dels grups que
resten a l’oposició, majoritàriament des
del Partit Popular, que s’ha dedicat a llençar
missatges incoherents i desafortunats, a la
vegada que mancats de contingut polític i
amb absència total de propostes, de-
mostrant el seu tarannà i la forma rància
en la pràctica política, aplicant a tot arreu
un patró marcat pel seu secretari general i
que tots segueixen disciplinadament al peu

Convergència i Unió es proposa per al
proper curs polític que s’iniciarà al mes de
setembre continuar amb el Programa
d’Actuació Municipal que vam pactar en
el govern municipal.
Després d’un primer any de mandat, en
què fonamentalment s’han desenvolupat i
aprovat el projectes tècnics per als propers
tres anys, en el mes de setembre comen-
çarem a realitzar les inversions necessàries
per un import de 6.000.000 euros, (uns
1.000 milions de pessetes), per fer de
Montcada una ciutat de qualitat, una ciutat
on els nostres conciutadans se sentin or-
gullosos de poder-hi viure.
Seguirem treballant des de les nostres
responsabilitats municipals concretes. Des
de l’Àrea Econòmica, per trobar els di-
ners per poder fer realitat la transformació

ERC ha fet palesa la voluntat de col-
laborar i treballar per la ciutat amb hones-
tedat i coherència, donant suport a més
del 80% de les propostes que han anat a
Ple i felicitant algunes d’aquestes iniciatives,
la més recent la creació de la llar d’infants
a Can Cuiàs. Hem estat al costat del go-
vern de manera responsable, en accions
tan impopulars com la construcció de
l’ecoparc o la implantació de la taxa de
recollida de residus (malgrat que des
d’ERC defensem criteris diferents per
comptabilitzar-la). Però també per ho-
nestedat i coherència no podem compartir
moltes altres iniciatives proposades en
aquest curs com  la creació d’un conjunt
residencial elitista a Reixac, la propera
desaparició de la piscina del carrer
Bonavista i de la biblioteca, o les zones

És evident que la valoració l’ha de fer la
ciutadania cada dia, però no volem deixar
de recordar algunes de les  accions del go-
vern local,  que considerem molt positives
i que són una mostra de què estem en una
nova etapa a la nostra ciutat. Hi ha noves
instal·lacions com les de  Montcada Aqua
i  la Casa de la Vila que estan funcionant a
ple rendiment. L’entrada, com a socis de
govern, de la coalició ICV-EUiA, en un
moment en què el nostre grup té majoria
absoluta, per compartir tasques de govern,
per donar més pluralisme i integrar altres
visions, són mostra del tarannà del nostre
grup. I el que és el nostre fet diferencial: el
suport i la participació a totes les activitats
que les diverses entitats de la ciutat
organitzen. En tornar de vacances es
presentarà el Pla Estratègic i s’aprovaran

les mesures que definiran el futur de la
nostra ciutat,  estarà  a punt d’inaugurar-se
l’escola bressol de Can Cuiàs, la incine-
radora  passarà a la història i començarà
la prova pilot de recollida d’escombraries
porta a porta a Terra Nostra. Conti-
nuarem treballant amb les entitats per tenir
un nou reglament de Participació
Ciutadana.  L’aigua arribarà a Vallençana,
tindrem un nou estadi de futbol a la Font
Pudenta. A la Ribera tindrem nous espais
per oferir més serveis, continuarem
treballant per fer realitat l’emblemàtic
edifici de la nova biblioteca, les escales
mecàniques a Can Sant Joan, el soterra-
ment de la C-17 que permetrà cosir  més
el territori i tants projectes que ajudaran a
fer de Montcada una ciutat de primera.
Bones vacances a tothom.

blaves que s’implementaran al centre quan
encara no s’ha solucionat ni el problema
de transport ni d’aparcament per als veïns
dels barris... Per responsabilitat, també
hem de denunciar la mala gestió portada
a terme. La improvisació i la precipitació
són dues eines de treball que comencen
a ser habituals en aquest equip de govern.
Les propostes aprovades en els plens es
veuen modificades per cops d’efecte
d’última hora que comporten canvis
importants a nivell de pressupostos i pro-
voquen, per una banda, tirar enrere
projectes ja aprovats i, per altra, hipote-
car els pressupostos futurs. En aquest
darrer curs i amb l’aprovació al voltant
de novembre del pressupost 2005
quedarà palès que s’ha  estirat més el braç
que la màniga.

de la lletra. Nosaltres des de les dues
posicions, hem practicat amb fermesa la
forma de ser que ens caracteritza, decidi-
dament d’esquerres i ecologista, aportant
tots els nostres coneixements i esforços
en benefici de la població de Montcada.
Amb clau de futur continuarem aplicant
el nostre projecte i la mateixa línia de
treball, perquè després de la nostra
incorporació al govern de Montcada, i
havent passat una primera etapa d’adap-
tació i absorció dels projectes globals de
la ciutat, i particularment  de les regidories
sota les nostres responsabilitats, encetarem
amb molta il·lusió el nou curs polític, con-
solidant-nos com un equip reforçat de
govern, que ha de continuar dissenyant la
ciutat que volem i desitgem.

de ciutat en què estem compromesos
amb els ciutadans. Des de la Regidoria
de Cultura, per impregnar la ciutat dels
elements identitaris i de convivència que
han fet possible un gran salt qualitatiu en
prestació de serveis culturals i des de la
Regidoria de Comerç, potenciant el món
del petit comerç de Montcada.
Però tot això només serà possible si som
capaços de continuar amb el treball
d’equip que ha caracteritzat fins ara el
govern municipal.
I aquest, el treball d’equip, és el repte que
haurem d’afrontar després de les va-
cances d’estiu.
Des de CiU desitgem a tots els nostres
conciutadans unes molt bones vacances.

S’estira més el braç
que la màniga

Teodoro García
Portaveu del PPC

Gestió municipal
no aprovada

Aquest curs polític que ara finalitza ha estat
condicionat per les diferents conteses
electorals. Però des del Partit Popular
denunciem la despesa excessiva i incon-
trolada que fa l´equip de govern en viat-
ges, excursions i sortides innecessàries amb
els diners públics dels ciutadans de
Montcada i Reixac. És cert que en aquests
darrers mesos s´han portat a terme algunes
de les promeses de l´equip de govern.
Però no és menys cert que manquen molts
projectes per fer, sobretot aquells que afec-
ten d´una manera més directa els ciutadans
i la seva qualitat de vida.
El Partit Popular de Montcada i Reixac a
través del nostre grup parlamentari hem
presentat unes esmenes als pressupostos
de la Generalitat de Catalunya per aquest
any 2004 que el que pretenen és satisfer

les necessitats reals que tenen els mont-
cadencs: necessitats com ara un Casal
d´Avis per a la nostra gent gran o més
dotacions de metges al nostre ambulatori.
Però des del Partit Popular creiem que el
més important per als nostres ciutadans
és la construcció d’un Hospital a la co-
marca del Vallès Occidental que donaria
servei als municipis de Montcada, Ripollet,
Cerdanyola i Barberà que, avui en dia es
troben molt desprotegits. Nosaltres
continuarem lluitant per tal que aquest
hospital sigui una realitat i que l´actual
govern de la Generalitat entengui i as-
sumeixi què és necessari i imprescindible
per tal de garantir i millorar la sanitat a la
nostra comarca.
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A la piscina del carrer Bonavista

Diumenge, 11 de JULIOL

MULLA’T PER
L’ESCLEROSI
MÚLTIPLE

Divendres 9
cinema a la fresca. The italian
job.  Hora: 22.30h. Lloc: Pl. Francesc
Macià de Mas Rampinyo.

Dissabte 10
sortida medi ambient. Els
insectes, a l’estiu tota cuca viu! Passeig de
3 hores aproximadament. Hora: 10h. Lloc:
Ajuntament de Montcada.Organitza:
Departament de Medi Ambient i Acer.
sortida en bici. Amb mountain bike
des de Montcada fins a Gallifa, passant per
Sant Sebastià de Montmajor. Hora: 8h.
Sortida: Des de l’Ajuntament .Organitza:
El Cim. Més informació: Tel. 626 889 042
música. Montcada mig tempo. Hora:
22h. Lloc: Parc de les Aigües. Organitza:
Imir i Ajuntament de Montcada.

Diumenge 11
mulla’t per l’esclerosi. Activitat
per recaptar diners contra l’esclerosi múlti-
ple. Hora: D’11 a 17h. Lloc: Piscina Muni-
cipal del carrer Bonavista.

Dilluns 12
exposició. Mostra gràfica Tiramilles
2003. Fins al 23 de juliol. Lloc: Espai Jove
Can Tauler.
exposició. Inauguració de la mostra
La Ribera, dins el marc del programa Vallès
Urbà. Un repàs de la història, l’evolució, la
gent i la vida quotidiana de l’indret. Fins al 16
de juliol. Hora: 19h. Lloc: Casa de les
Aigües.
teatre. Mag Màgia, a càrrec de Mag
Magoo. Hora: 19h. Lloc: Pl. Església.
country. Curs de country. Dilluns i
dimecres fins al 21 de juliol. Hora: De 20 a
21.30h. Lloc: Pista Coberta del carrer
Bonavista. Organitza: IME.
futbol sala. Play-off de futbol sala. Fins
al 14 de juliol. Hora: De 20 a 22h. Lloc:
pavelló Miquel Poblet. Organitza: IME.

:: Centres Cívics

|L’Alzina de Terra Nostra
Tallers. Guitarra, puntaires, slot, pintures, sardanes i tall i confecció.
Més informació: 935 640 862.

|Casal d’Avis Casa de la Mina
Activitats. Excursions:10 de juliol a St. Feliu de Codines
Balls: Els diumenges 11, 18, 25. Tallers: punt de coixí, lectura, sardanes,
cant coral, gimnàstica. Informació: 935 644 418.

activitats
juliol  2004

D’11 a 17h

|Can Cuiàs
Casal d’estiu. Fins al 23 de juliol. Ludojocs’04. Fins al 29 de juliol
Tallers: Pintura a l’oli,  Sevillanes, Break-Dance , Manualitats , Cinema de
natura, Jocs de taula. Informació: 935 758 705.

|Gran Casino de Terra Nostra
Tallers. Aeròbic, balls, sevillanes, scalèxtric i teatre. Informació: 935 640 862.

exposicions

juliol

* Miguel Parreño  a La Galeria
*Alumnes del curs digital al Rebost
*Alumnes del curs analògic  a Clic 60
*Ramaderia a La Cantonada

*A. Henares a El racó del Fotògraf I. Lloc: Planta baixa Agrupació.
*S.Segura a El Racó del fotògraf II. Lloc: Planta alta Agrupació.
*M. Parreño a El Racó de l’artista. Lloc: Auditori Municipal
*Jaume Vila. Lloc: El Cafè de Montcada (Major, 100)
*Cosme Oriol. Lloc: Cafè bar Peña (Mas Rampinyo)

més informació a www.afmontcada.org

|Antigues Escoles de Mas Rampinyo

DIJOUS, 22 de JULIOL
CLOENDA DE
LES ACTIVITATS
ESPORTIVES
D’ESTIU

Vegeu els actes al repàs dels dies

De 18 a 21h

Casa de la Vila

Horaris: de dilluns a divendres, de 8 a 15h i de 17 a 21h.
Dissabte, de 10 a 14h i de 17 a 21h i diumenge, d’11 a 14h

SALA PRINCIPAL

CURSOS I TALLERS
DE PINTURA
Treballs realitzats pels alumnes

Fins al 18 de juliol

EXPOSICIÓ

Dimarts 13
3x3 bàsquet al carrer. Hora:
De 18.30 a 22.30h. Lloc: Pl. Església.
Organitza: IME. Col·labora: CB Montcada.
Gratuït, amb inscripció prèvia.

Dimecres 14
música. Infusión, amb el grup
Umbigada, dins el cicle Montcada és estiu.
Hora: 22.30h. Lloc: Plaça de l’ Església.

Dijous 15
mostra de turisme. Activitat
Acostem-nos al Marroc. Hora: De 19 a 22h.
Lloc: Espai Jove Can Tauler.
futbol sala. Partit de la final de la lliga.
Hora: 20h. Lloc: Pavelló Miquel Poblet.

Divendres 16
natació. IV Campionat de natació Vila
de Montcada.  Hora: 19h. Lloc: Piscina Muni-
cipal del carrer Bonavista. Organitza:  (IME).
cinema a la fresca. Los lunes al
sol.  Hora: 22.30h. Lloc: Pl. Joan Fuster
del Pla d’en Coll.

Dissabte 17
sortida medi ambient. Nit
d’estels a la Serralada de Marina. Hora:
22h. Lloc de trobada: Ajuntament de Mont-
cada.Organitza: Departament de Medi
Ambient i Acer.
sortida. Ascensió al Besiberri sud, pic
dels Pirineus(3000 m.) Tot el cap de setmana.
Organitza: El Cim. Més informació: tel.
665 512 576.
trobada. Trobada de solters, vidus i
separats. Hora: 21.30h. Organitza: Amics
de Montcada. Informació: 935 640 342.

Diumenge 18
marxa per la pau. Recorregut de
l’última etapa entre Sabadell i Barcelona

Hora: 10.25h. Lloc de trobada: Estació
de Renfe Can Sant  Joan.  Organitza:
Plataforma Aturem la Guerra.

Dilluns 19
teatre infantil. Les llegendes del
cavaller d’Espinzella, a càrrec de la
companyia Pep C Teatres. Hora: 19h. Lloc:
Pl. Església.

Dimarts 20
cursa de bicis. De marxa lenta.
Hora: 19h. Lloc: carrer Major. Inscrip-
cions: IME (Tarragona, 32).

Dimecres 21
música. Avenida Brasil. Hora: 22.30h.
Lloc: Pl. Església.

Dijous 22
cloenda activitats estiu. Festa
final amb atraccions especials i jocs. Hora:
De 18 a 22h. Lloc: Jaume I i plaça Lluís
Companys. Organitza: IME.
mostra de turisme. Activitat Tot
sobre l’Índia. Hora: De 19 a 22h. Lloc: Espai
Jove Can Tauler.
aniversari. Arribada del Tren del 150è
aniversari de l'arribada del tren a Montcada.
Hora: De 12 a  20h.  Lloc:  Estació de
França de Montcada. Organitza: Ajuntament
de Montcada i Reixac

Divendres 23
música. Cortocircuit, amb Pegatina
Sound System  i Son Canalla. Hora:
22.30h. Lloc: Espai Jove Can Tauler.
cinema a la fresca. El cazador
de sueños.  Hora: 22.30h. Lloc: Pl. Poble
de Terra Nostra.
excursió. Itinerari de natura per la llera
del riu Besòs.  Hora: De 20 a 22h.  Lloc de
sortida: Ajuntament Montcada i Reixac.
Organitza: Departament Medi Ambient.

Al carrer Jaume I
i a la plaça Lluís Companys
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Barbosa estrena un nou símbol
de Montcada a la Casa de la Vila

NOVA ESCULTURA MUNICIPAL

El mestre artesà presenta un tòtem que vol reflectir el tarannà dels habitants de Montcada i Reixac

Convocat el
Premi Nacional

de Pintura

sònia hernández
montcada

sònia hernández
redacció

 >> Fase d’instal·lació de l’obra

 >> Barbosa, a l’esquerra, i César Arrizabalaga presenten l’obra als montcadencs que van assistir a la Casa de la Vila

SÍLVIA ALQUÉZAR

L’escultura Llum, claredat infini-
ta, de l’escultor montcadenc
Luis Barbosa ja es pot veure al
vestíbul de la Casa de la Vila. El
passat 1 de juliol, l’autor, acom-
panyat de les autoritats muni-
cipals va descobrir l’obra, que
vol representar l’esperit i el ca-
ràcter dels montcadencs. Amb
més de 3,20 metres d’alçada per
1 metre de diàmetre, l’escultura
està feta a partir d’un tronc de
bolondo –una fusta que prové
del Camerun– que recull la llum
per després repartir-la pel forat
que hi ha al mig de la peça, com
si es tractés d’una finestra.
Segons Barbosa, el tronc sim-
bolitza l’Ajuntament, que re-
parteix els seus recursos a tota
la població. Precisament, al vol-
tant del tronc s’han incrustat 10
peces de fusta de diferents for-
mes i textures, que represen-
tarien els barris de Montcada i
Reixac. “Mostra la diversitat
dels nostres barris, però que
estan units”, com va explicar
l’artista. Aquestes peces estan
vinculades al tronc central a tra-
vés de 8 cinturons de cuir, que
representen els 8 pans de l’escut
de Montcada i Reixac. Durant
el descobriment de l’escultura,
Barbosa va desitjar que els
montcadencs facin seva l’obra i
la considerin part del poble:
“Quan un artista mostra la
seva obra, aquesta ja deixa de
ser seva i passa a ser patri-
moni de tot el poble, i d’ell
depén el seu futur i el seu
significat”. Barbosa ha treballat
prop d’un any i mig en aquest
projecte, especialment compli-
cat per les seves dimensions i pel
seu pes, ja que la peça de fusta
originària pesava 3.000 Kg. Una
bona part del temps l’escultor

l’ha dedicat a buidar el tronc,
fins deixar-lo en el seu pes ac-
tual, 340 Kg.
L’escultura està situada a la Casa
de la Vila, a l’habitacle que pre-
cedeix la Sala de Plens, molt a
prop del mural amb què el pin-
tor Joan Capella va fer una
al·legoria de Montcada. L’alcal-
de, César Arrizabalaga (PSC), es
va referir a la importància per
al municipi de tenir dos símbols
d’aquest valor, “creats per
artistes com Joan Capella i el
Mestre Artesà Luis Barbosa,
que mostren, cadascú a la
seva manera, l’essència del
nostre municipi”.

L’art ocupa Montcada. La
col·locació de la nova obra de
Barbosa s’emmarca en un pro-

cés d’establiment d’escultures
monumentals al municipi. Ara
per ara estan en procés d’ela-
boració dos projectes: l’escul-
tura d’Oriol Rius per al futur
soterrament de la C-17 al seu
pas per Mas Rampinyo i la de
Marzo-Marz, que es col·locaria
a la rotonda del nou pont de la
confluència entre el carrer Major
i carretera Vella. Amb aquestes
iniciatives, com va explicar  Ar-
rizabalaga, el consistori vol do-
nar un aparença especial al
municipi, perquè “l’aspecte
urbanístic i artístic d’una
ciutat diu molt de la gent que
l’habita, i Montcada vol ma-
nifestar el seu caràcter mit-
jançant l’art”. L’edil també va
explicar que, ara per ara, es busca
el patrocini i la col·laboració de

1a quinzena
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ÀNGEL ACÍN

L’Ajuntament de Montcada i
Reixac ha fet públiques les ba-
ses per a l’edició 2004 del Premi
Nacional de Pintura Juan Ra-
mon Masoliver. A aquest poden
optar artistes de qualsevol
nacionalitat o residència que pre-
sentin una obra inèdita de temà-
tica i procediment lliures, que en
cap cas excedirà de 80 figura
(146x114cm). En cas d’anar
emmarcades, el marc no podrà
excedir els 3 cm de gruix i no
s’admetran obres emmarcades
amb vidre.
Enguany és la XI edició des que
el premi, creat als anys 50, es
recuperés al 1994 després d’un
llarg descans. La inscripció al cer-
tamen és gratuïta i cada obra s’ha
d’acompanyar de tres exemplars
de la butlleta de participació i un
breu currículum de l’autor. El
termini de recepció de les obres
serà del 21 de setembre al 2
d’octubre, a l’Auditori Municipal,
plaça de l’Església, 12, Montcada
i Reixac 08110. L’artista d’origen
brasiler Sergio Rocha va ser el
guanyador de l’edició 2003. La
seva obra s’ha pogut veure a
l’Auditori fins al 4 de juliol.
Francesc Ruestes, guanyador al
2002, exposarà al mes de
setembre.

Jurat d’honor. El premi està
dotat de 3.000 euros, un trofeu
acreditatiu, el muntatge d’una
exposició i l’edició d’un catàleg.
El finalista rebrà 1.500 euros, el
trofeu, l’exposició i el catàleg. El
jurat està format per crítics de
reconegut prestigi com Josep
Maria Cadena, Josep Corredor-
Matheos, Conxita Oliver, Joan
Capella i Ramon Casalé i Solé.
El veredicte es farà públic el 18
de novembre de 2004 a l’Au-
ditori Municipal. Des de llavors
i fins al 12 de desembre es po-
drà visitar a la sala municipal una
mostra de les obres seleccio-
nades entre les presentades.

diverses empreses municipals
per poder dur a terme aquests
projectes, per a la conclusió dels
quals no existeix un termini
definit.



26 1a quinzena
juliol 2004 cultura22

Cultura per començar
el temps de vacances

>>Celebracions als barris

 >> La Colla Mitjana de Gegants va animar la celebració a Can Sant Joan

Atenció especial als nens i les tradicions populars

 >>L’Esbart Dansaire de La Unió va actuar a Can Cuiàs

Els dies que envolten Sant Joan
no són només per a les revetlles
i les coques, sinó que també hi
ha qui decideix fer cultura, com
l’Associació de Veïns de Can
Cuiàs, que va organitzar la seva
Setmana Cultural entre el 18 i el
23 de juny. Durant aquest
període es van dur a terme
xerrades, una visita al Museu
Municipal i al jaciment de Les
Maleses, àpats col·lectius com
una sessió de migas per tothom
i nombroses manifestacions

Festes de Can Sant Joan,
la Ribera i el Bosc d’en Vilaró

LLUÍS MALDONADO

sònia hernández
redacció

Les altes temperatures van
empényer els montcadencs a
celebrar de manera multitu-
dinària les festes majors dels
diferents barris. Can Sant Joan
va viure la seva festa gran durant
el pont de Sant Joan, del 23 al
27 de juny: activitats infantils,
cercaviles com la de la Colla
Mitjana de Gegants, diables, un
sopar popular, concerts i exhi-
bicions de dansa. La Traka va
tenir el seu programa alternatiu,
amb activitats infantils, un
concert jove i la seva peculiar
traca. L’AV de la Ribera també
va celebrar la seva festa durant
el pont de Sant Joan. Els nens
van ser els grans protagonistes,
amb una gimcana, inflables,
espectacles i festa de l’escuma.
Tampoc no va faltar la paella
popular. José Imbernón, presi-
dent de l’AV de la Ribera, s’ha
mostrat satisfet per la partici-
pació: “Els veïns han gaudit
tranquil·lament de totes les
activitats del programa i dels
espais públics, com la plaça,
on molta gent ha volgut sopar
en germanor”. Per la seva ban-
da, el Bosc d’en Vilaró va cele-
brar la seva festa els dies 2 i 3
de juliol. L’espectacle de varie-
tats programat va ser el gran
èxit, com va explicar Juan San-
tos, president de l’AV, i la pas-
sejada per a nens en les motos
de la Policia Local.

>>Jornades a Can Cuiàs i al Bosc d’en Vilaró

sònia hernández
vallençana/can cuiàs

SÒNIA HERNÁNDEZ

LLUÍS MALDONADO

populars, com ara una ballada
de sardanes, l’actuació de
l’Esbart Dansaire o una cercavila
amb la Colla Mitjana de Ge-
gants.

Jocs de taula. Per la seva
banda, l’AV de Bosc d’en Vilaró
va organitzar la seva Setmana
Cultural els dies 26 i 27 de juny,
en què es van celebrar diversos
tornejos d’escacs, dòmino, parxís
o concursos de dibuix per als
més petits. Al final, les jornades
van acabar amb una refrescant
guerra d’aigua.

SÒNIA HERNÁNDEZ

 >>Botifarrada popular a la Ribera

SÒNIA HERNÁNDEZ

MANEL MENA

 >>Concurs de dibuix al Bosc d’en Vilaró >>La festa al Bosc d’en Vilaró va començar amb una passejada en moto >>La traka va fer córrer els vilatans
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Música al Cortocircuit
i arts a l’Openmind

El passat 18 de juny es va cele-
brar, a l’Espai Jove Can Tauler,
un nou concert del Cortocircuit,
una iniciativa conjunta portada
a terme pels ajuntaments de
Montcada, Ripollet i Santa
Coloma. Aquest concert va ser
el de més acceptació. Els
protagonistes van ser els grups
Pegatina Sound System i els
Irakunda, aquests últims de San-
ta Coloma. Els espectadors van
disfrutar molt amb els dos
grups i la lletra desinhibida i
engrescadora dels Irakunda va
animar molt el concert. Una
nova edició del Cortocircuit es

sergio meroño
montcada

Propostes interessants per
passar el mes de juliol

sònia hernández
montcada

Els espectacles infantils omplen la plaça de l’Església cada dilluns a les 19h

>>MONTCADA ÉS ESTIU. Teatre i música al carrer cada setmana

Sovint l’estiu es planteja com el
període de l’any per fer tot allò
que durant el curs queda pen-
dent, com passejar, estar amb
els amics, llegir, anar al cinema,
al teatre o a concerts. Per donar
resposta a aquesta inquietud,
l’Ajuntament ha engegat el pro-
grama Montcada és estiu, que recull
les propostes de tallers, concerts,
espectacles, esports i sortides de
natura, des de final de juny i fins
Al proper 23 de juliol. Cada
dilluns, a la plaça de l’Església
és el torn dels espectacles in-
fantils. El 28 de juny es va repre-
sentar l’espectacle Margarida, de
la companyia Alexia, amb una
bona resposta per part del pú-
blic; el 5 de juliol la formació
Xumet i Xinxeta i la banda del
xim-pum va presentar el mun-
tatge Xim-Pum!, amb el que va
omplir la plaça de l’Església de
color, humor i la tendresa prò-
pia dels clowns.
El Mag Magoo actuarà amb el
seu espectacle Mag Màgia el 12
de juliol, com sempre, a les 19h.
La representació és una original
combinació de jocs de mans
acompanyats de música on els
nens són els protagonistes direc-
tes de les històries màgiques. La
companyia Pep C Teatres i
l’espectacle Les llegendes del
Cavaller d’Espinzella, una recopi-
lació de llegendes de castells de
Catalunya, tancaran el bloc de
representacions infantils.

Música de qualitat. Els
dimecres són per als més grans,
que poden gaudir d’atractives
propostes musicals. El 30 de
juny el compositor Eduard
Iniesta va evocar els seus viatges
mitjançant la música, aconse-

 >> Eduard Iniesta va recòrrer paratges exòtics a través de la seva música

 >> L’actuació de la companyia Xumet i Xinxeta va omplir la plaça de l’Església

LLUÍS MALDONADO

 >> L’actuació del grup colomenc Irakunda a l’Espai Jove Can Tauler

>>MONTCADA ÉS ESTIU. Temps de festivals

Notable èxit de les propostes més joves i alternatives

Tercera edició del
Montcada Migtempo

 >> El conte de La Margarida va fer viatjar els menuts al segle passat

portarà a terme el divendres 23
de juliol, a partir de les 22h, a
l’Espai Jove Can Tauler.
D’altra banda, el passat 3 de
juliol, es va celebrar la segona
edició de l’Open Mind, una ini-
ciativa creada per inquiets joves
de Mas Rampinyo, amb la parti-
cipació de més d’un centenar de
persones. En aquesta edició –
com ja va passar l’any passat–
s’han fet diverses activitats, com
mostres, tallers o concerts, amb
l’actuació dels grups Bad Way,
El plan de Tr3c3 o el Dj Dani
Carrasco, i amb la participació
de la poetessa montcadenca
Elisa Riera i el grup de dansa
del ventre Alambiq.

>>MONTCADA ÉS ESTIU. Al Parc de les Aigües

 >> Un moment de l’exhibició de la dansa del ventre a l’Openmind

LLUÍS MALDONADO

LAURA GRAU

El 10 de juliol, a partir de les
21h al Parc de les Aigües, se ce-
lebra la tercera edició de la nit
de música electrònica, el Mont-
cada Mig Tempo, organitzat per
l´Associació d’internautes de
Montcada (IMIR) i la Regidoria
de Joventut. En aquesta tercera
edició s’ha apostat pels artistes
en directe, a diferència d’edi-
cions anteriors en què es va
comptar amb la presència de
Dj´s fonamentalment. Ara es
veurà com els artistes, mitjançant

LAURA GRAU

guint arrossegar els assistents als
seus records, com qui mostra el
seu àlbum fotogràfic.
Si alguna cosa és moda a la
música actual és la fusió. L’es-
pectacle Jirafas de la Índia, pre-
sentat a Montcada a la plaça de
l’Església el 7 de juliol, va ser un
bon exemple de com globalitzar
la música. Infusión, del grup Um-
bingada, de nou proposa un
viatge pels ritmes de Cuba, Brasil
o Àfrica, que es podrà veure el
14 de juliol, a les 22h. I més
ritmes llunyans amb Avenida
Brasil que actuarà el 21 de juliol
a la mateixa hora i al mateix lloc.  >> L’espectacle ‘Jirafes del món’

SÒNIA HERNÁNDEZ

diferents programes informàtics
musicals i tècniques de control,
defensen i controlen la seva
pròpia música. Es podrà gaudir
del Drum’n’bass fet amb Com-
modore 64 d’Alex Martín,
l’eclecticisme de Dig, l’electro
en estat pur d´’Emulat8rz, la
curiositat musical de Neurokin,
l’electro-pop d’Iñaki Marín i
l’originalitat per part de Sistema
(aka Ebola), a més de comptar
amb Bike i Protozoo com a
selectors musicals. LR

LLUÍS MALDONADO
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>>Dia de la Música

>>Jaciment de Les Maleses

 >> Voluntaris treballant al jaciment del poblat ibèric

sergio meroño
serralada de marina

La Coral de la Mare de Déu del Turó va fer un concert previ a la jornada

sònia hernández
montcada

 >> Francesc Teixidó, assegut davant del seu piano

El llenguatge més universal
omple la plaça de l’Església

El Cercle Cultural
recorda el grup Tertúlia

Francesc Teixidó rep un
nou premi de sardanes

Comencen les excavacions
amb una vintena de voluntaris

La peça ‘Aigüestortes’ guanya el Francesc Basil

sònia hernández
redacció

El compositor montcadenc
Francesc Teixidó continua re-
collint premis i construint una
trajectòria cada cop més reco-
neguda, sobretot al món de les
sardanes. El passat 15 de maig
Teixidó va recollir a Figueres el
primer premi del concurs de
sardanes Francesc Basil, de Fi-

gueres, dotat amb 1.800 euros.
El montcadenc ha explicat que
l’obra guanyadora, titulada
Aigüestortes, “és una compo-
sició oberta, fàcil d’entendre,
no només per als entesos,
sinó per al públic en general”.
La peça va ser estrenada durant
el lliurament de premis amb una
càlida resposta per part del
públic assistent.

SÒNIA HERNÁNDEZ/ARXIU

Convergència de dues iniciatives culturals locals

Exposició
de pintures
Fins al 18 de juliol es pot veure
a la Casa de la Vila una expo-
sició de quadres fets als Cur-
sos i Tallers de Pintura orga-
nitzats per la Regidoria de Cul-
tura. La mostra és una selecció
de les obres fetes pels alumnes
durant el curs iniciat al setem-
bre. Els professors d’aquestes
classes són els artistes Maese
Pérez, Joan Capella i Eva Se-
reno. SM

 >> Joan Capella, Jaume Terès, Carles Vilalta, Pere Artigas i Candi Cervera

SÍLVIA ALQUÉZAR

El Cercle Cultural va organitzar
el passat 17 de juny un cafè
tertúlia amb membres del mític
grup cultural Tertúlia, a la seu de
l’ABI. La reunió va servir com
a punt de trobada de dues ini-
ciatives culturals afins però
d’èpoques diferents. Alguns

membres de Tertúlia van expli-
car com van articular el grup,
quines eren les seves motivacions
i què van aconseguir amb les
seves accions. La sessió es va
completar amb la lectura de
diferents fragments dels articles
apareguts a la revista Tertúlia. LR

El passat 21 de juny es va cele-
bra el Dia Europeu de la Músi-
ca. La Regidoria de Cultura i les
entitats es van afegir a la cele-
bració per quart any consecutiu
amb un concert a la plaça de
l’Església. Enguany hi van par-
ticipar l’Aula de música de la
Unió de Mas Rampinyo, els
alumnes dels cursos de música i
guitarra de l’Ajuntament, l’Asso-
ciació Musical Giravolt, la Co-
ral d’avis del Casal de la Mina,
la Coral del Centro Aguileño, la
Coral del Casal de Gent Gran
de Montcada i Reixac, la Coral
infantil de l’Escolania, la Jove
Escolania de Montcada i la Co-
ral Mare de Déu del Turó.
La regidora de Cultura, Amèlia
Morral (CiU), va destacar que
“el Dia de la Música és una
bona oportunitat perquè les
escoles de música i corals del
municipi mostrin al públic la
seva feina, tal com es fa en
el dia internacional de la dan-
sa”. Com ja és habitual, la cita
va omplir de gom a gom la pla-
ça de l’Església durant totes les
actuacions, malgrat la calor de
l’estiu que ja apuntava. D’altra
banda, diumenge 20 de juny, i
com a preàmbul del Dia de la
Música, la Coral de la Mare de
Déu del Turó va oferir un
concert a l’església de Santa
Engràcia.

 >> Actuació dels alumnes dels cursos de guitarra

 >> Un moment de l’actuació de la Coral Mare de Déu del Turó

LAURA GRAU

SÍLVIA ALQUÉZAR

Ja han començat les excavacions
al jaciment de les Maleses a la
Serralada de la Marina que es
duran a terme fins al proper 16
de juliol. Els grups que partici-
pen en aquesta nova campanya
estan formats per unes 20 per-
sones. Les investigacions estan
dirigides pels historiadors Mer-
cedes Duran, Pedro Otiña i
Gemma Hidalgo. Entre les per-
sones que composen els grups
hi ha alumnes de l’IES Montser-
rat Miró, estudiants de la Univer-
sitat Autònoma de Barcelona
(UAB) i voluntaris que ajuden en
les excavacions des del primer
any que es van començar a fer.
Segons Hidalgo, els objectius
que s’hauran d’assolir aquest any
són “els d’avançar en la línia
marcada, en l’excavació dels

habitatges i intentar localit-
zar un carrer que comuniqui
la vessant de Sant Fost amb
la de Montcada”.
Els investigadors continuaran
estudiant les troballes dels tres
àmbits nous d’habitatges a la
vessant de Montcada, que van

Els investigadors volen comunicar les vessants de Sant Fost i de Montcada

descobrir en les investigacions
de l’any passat. Hidalgo ha
destacat la bona resposta ciuta-
dana, en part gràcies a l’amplia-
ció del Museu de les Maleses i
que ha permès aprofundir so-
bre les excavacions iniciades
l’any 2000.

SERGIO MEROÑO

SÒNIA HERNÁNDEZ
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L’AFMiR tanca el curs i lliura
els diplomes als seus alumnes

L’entitat demana més espai per donar resposta a la demanda dels cursos

 >> La regidora de Cultura amb membres de l’AFMiR mirant l’exposició

LAURA GRAU

laura grau
mas rampinyo

La Pirotècnia Turis guanya
el Concurs de focs artificials

sònia hernández
montcada

Masoliver i Joyce,
en una exposició

L’empresa aconsegueix més del 60% de les votacions populars

L’Agrupació Fotogràfica de
Montcada i Reixac (AFMiR) va
fer el passat 29 de juny l’acte de
cloenda i entrega de diplomes
dels cursos de fotografia al cen-
tre cívic Antigues Escoles de Mas
Rampinyo, seu de l’entitat, i a la
Casa de la Vila. Enguany s’han
impartit els cursos tradicionals
d’iniciació a la fotografia i foto-
grafia avançada, a càrrec de Ser-
gio Tello i, per primera vegada,
dos cursos d’imatge digital –
bàsic i avançat– a càrrec de Mi-
guel Parreño.

Gran acceptació. Els cur-
sos, que compten amb el suport
del consistori, van tenir molt
bona acollida amb prop de 60
participants i, fins i tot, hi va
haver persones que es van que-

dar fora per manca de places.
El president de l’AFMiR,
Cosme Oriol, va aprofitar la
presència a l’acte de la regidora
de Cultura, Amèlia Morral
(CiU) per demanar més mitjans
per ampliar les classes davant

l’augment d’alumnes. Morral va
recollir la petició d’Oriol i va fe-
licitar els participants pels seus
progressos. Aquests dies el Cen-
tre cívic Antigues Escoles de Mas
Rampinyo acull una mostra dels
treballs dels alumnes.

L’erudit de Vallençana va conèixer l’autor irlandès

sònia hernández
montcada

L’escriptor Juan Ramón Maso-
liver (1910-1997), que es va esta-
blir a Montcada als 50, és un dels
personatges destacats de la mos-
tra Joyce y España, inaugurada el
passat 10 de març al Círculo de
Bellas Artes de Madrid. L’ex-
posició és un dels actes orga-
nitzats a la capital per celebrar
el centenari del bloomsday, és a dir,
el dia de Leopold Bloom que es
narra a la novel·la Ulises, de James
Joyce. La mostra recrea la relació
que l’escriptor irlandès va
mantenir amb Espanya. Maso-
liver el va conèixer mentre realit-
zava estudis diplomàtics a París,
al 1930. “Era molt difícil
accedir a Joyce, però ell ho va
aconseguir mitjançant la

llibretera i editora Sylvia
Beach, Joyce el va rebre i li
va donar una tarja de presen-
tació per al poeta Ezra Pound
a Gènova, on Masoliver viat-
jaria poc després”, explica Juan
Antonio Masoliver Ródenas, es-
criptor, crític i nebot de l’erudit,
qui ha estat l’autor del text que
descriu la relació en el catàleg
oficial de la mostra.

Cessió de material. La
Fundació municipal Juan Ramón
Masoliver ha cedit material do-
cumental per il·lustrar la figura
de l’intel·lectual. La mostra es
pot visitar al Círculo de Bellas
Artes de Madrid fins al 31 de
juliol i després viatjarà a Galícia
i Dublín. Cultura vol que
l’exposició arribi a Montcada.

La Pirotècnia Turis, de València,
que va actuar l’últim dia de la
Festa Major, ha resultat la gua-
nyadora del Concurs Nacional

de Castells de Focs Artificials
Ciutat de Montcada i Reixac, dut
a terme durant la Festa Major,
del 28 al 31 de maig. El direc-
tor comercial de la pirotècnia,
Manel del Rosal, va rebre el

guardó i un taló de 7.060 euros,
el passat 30 de juliol, de mans
de l’alcalde, César Arrizabalaga
(PSC), la regidora de Cultura,
Amèlia Morral (CiU), i el
President de l’Àrea Econòmica,
Joan Maresma (CiU). La Piro-
tècnia ha guanyat amb un 63%
de les votacions populars i amb
el vot a favor del jurat tècnic,
que va valorar els castells de focs
segons l’impacte en el públic, la
varietat de colors i la intensitat,
la sonoritat, el disseny  i el con-
junt artístic. Del Rosal va agrair
a l’Ajuntament que organitzi un
premi com aquest i que els
montcadencs participin com ho
van fer. La Turis va quedar se-
gona l’any passat, darrera la
Zaragozana. >> Del Rosal rep el premi de l’alcalde, acompanyat de Maresma i Morral

en 2 minuts...
�Ball country a Terra Nostra

L’afició al ball country creix dia a dia. Una mostra d’això és la
bona assistència de públic a l’exhibició de country que va
organitzar l’AV de Terra Nostra al Gran Casino el 3 de juliol.
La convocatòria va atraure gent de diferents municipis catalans.
L’AV s’està plantejant organitzar un curs a partir del setembre
obert a tots els montca-
dencs. Els aficionats tam-
bé poden apuntar-se al
curset de country que
organitza l’IME del 12 al
21 de juliol, dilluns i
dimecres, de 20 a 21.30h
a la pista coberta, en el
marc de les activitats del
Montcada és estiu. LG

Revetlla de Sant Pere a Reixac
Els Amics de Reixac van celebrar la seva tradicional revetlla
de Sant Pere el 2 de juliol
a Reixac. Més d’un cen-
tenar de persones va
assistir a la vetllada. Els
més agosarats van sopar
a l’esplanada, i altres
només es van afegir al
ball, a càrrec del Duet
Venus, que es va allargar
fins ben entrada la nit. LR

�

LAURA GRAU

FRANCESC SORIANO

SERGIO MEROÑO
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Apareix el
número 8

de ‘Quaderns’
de la Fundació

Per setembre, els rics fan festa
el retro-visor

A la fi de les vacances els estiuejants feien una festa major que s’anunciava al ‘Diari de Barcelona’

Fundació Cultural Montcada
joan bertran

 >> El carrer Major, guarnit amb motiu d’una Festa Major, en una foto de  l’últim terç del segle XIX.

 El programa festiu
s’anava repetint any
rere any amb petites

variacions

El passat 7 de juliol la Fundació
Cultural Montcada va presentar
el número 8 de seva revista de-
dicada a la història del municipi,
Quaderns. Entre altres continguts,
la publicació inclou el reportage
fotogràfic “El creixement del
barri de Terra Nostra, els anys
60”, a cura de Gabriel Gil; un
article sobre el cementiri de
Montcada i Reixac i les perso-
nes que hi van ser enterrades
durant la Guerra Civil, que ha
elaborat Ricard Ramos: un
estudi sobre la Pesta Negra del
1348 fet per Joan Bertran, i un
altre sobre el cafè teatre Colon,
elaborat per Antoni Orihuela.
També es troba l’habitual espai
dedicat a l’actualitat de l’entitat.

ARXIU FUNDACIÓ
Al segle XIX Montcada tenia
dues festes majors, una al mes
de gener per Sant Sebastià, dita
festa d’hivern i l’altra, l’últim
diumenge de maig –actualment
el dilluns de Pasqua Granada.
En aquest aspecte no es pot dir
que fóssim un poble massa ori-
ginal, però durant el temps que
Montcada va estar de moda
com a lloc d’estiueig entre la bur-
gesia barcelonina,  se celebrava
una tercera festa major i això sí
que ens feia ser una mica més
originals. Els rics estiuejants, que
convivien entre nosaltres durant
tres o quatre mesos, posaven fi
a les seves vacances amb una
festa major que tenia lloc durant
els primers dies de setembre i
estava dedicada a la Mare de
Déu de Montcada.

Repercussió. Els organitza-
dors eren gent de tant pes so-
cial i la festa oferia actes de tan-
ta qualitat que cada any el
prestigiós Diari de Barcelona se’n
feia ressò. Per  exemple, al se-
tembre de 1886 aquest diari va
publicar el programa de la festa
major que, traduït del castellà,
diu així:  “Hem rebut el programa

públic i de societat, focs artificials i
una obra  al teatre de Colon”. El
programa s’anava repetint any
rera any amb petites variacions.

sònia hernández
redacció

 >> Un moment de la presentació

de festes que en honra de Nostra
Senyora de Montcada tindrà lloc en
aquest poble els dies 18 i 19 d’aquest
mes i que són sufragades, majorità-
riament, pels forasters que estiuegen
en dita població. Hi haurà repic de
campanes, música pels carrers,
simulació d’un volcà al cim de la
muntanya on es troben les ruïnes de
l’antic castell, missa solemne a
l’església, ballada de sardanes, ball

Els documents no en parlen,
però seria interessant saber si els
montcadencs participaven en
una festa major tan particular on
es barrejarien pameles blanques
amb mocadors de cap negres i
gorres amb barrets de palla, uns
contrastos massa forts per ser
acceptats d’una manera tran-
quil·la en aquells temps de forts
prejudicis socials.

SÒNIA HERNÁNDEZ
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XII OPEN D’ESCACS VILA DE MONTCADA

El colombià Alder Escobar acaba
amb l’hegemonia de Moskalenko

 Juliana Vélez, de la Unió Escacs Montcada, es proclama campiona del Grup B amb 7 punts

 >> D’esquerra a dreta, Barrientos i Escobar parlen amb Ríos, del Montcada. Darrera, Vélez, primera del Grup B

Després de tres anys d’hege-
monia de l’ucraïnès Viktor Mos-
kalenko –gran mestre–, el co-
lombià Alder Escobar –mestre
internacional– ha donat la sor-
presa i s’ha adjudicat amb 7
punts la dotzena edició de
l’Open Internacional d’Escacs
Vila de Montcada, disputat en-
tre el 25 de juny i el 3 de juliol al
pavelló Miquel Poblet. Les
victòries davant Guillem Baches
i Moskalenko, a la quarta i sisena
ronda respectivament, van ser
claus en el triomf final d’Esco-
bar, qui va reconèixer en acabar
el torneig que havia jugat amb
molta pressió per l’alt nivell i la
igualtat en la lluita pel títol.

Satisfacció. “Estic molt
content d’haver guanyat un
torneig amb tant prestigi”, va
indicar Escobar, que ha obtingut
el primer premi dotat amb
2.000 euros. El segon classificat
–amb un guardó de 1.200
euros– va ser el seu compatrio-
ta, el mestre internacional Sergio
Barrientos (7 punts), de només
18 anys, qui va afirmar estar
molt feliç pel bon paper dels ju-
gadors colombians. En tercer
lloc va quedar el macedoni
Aleksander Colovic (7 punts),
amb un premi de 700 euros. Al
Grup B, la guanyadora va ser
Juliana Vélez, de la Unió Escacs
Montcada, qui es va mostrar
molt satisfeta amb el primer lloc,
dotat amb un guardó de 300
euros. La Unió Escacs Mont-
cada, organitzadora del torneig
amb el suport de l’Institut Mu-
nicipal d’Esports i Lleure
(IME), va repartir 7.350 euros
entre més d’una trentena de pre-

 >> Els guanyadors de la dotzena edició de l’Open d’Escacs, que ha repartit més de 7.000 euros en premis

FOTOS: LLUÍS MALDONADO

sergio meroño
lluís maldonado
pla d’en coll

mis. L’Open, que s’ha consolidat
com un dels més importants de
Catalunya, va comptar amb la
participació de prop de 200
jugadors de dotze nacionalitats
diferents. “Ha estat un torneig
excel·lent, hi ha hagut una
gran qualitat i molts partici-

pants”, va destacar el director
de l’Open, Reyes Cantero, du-
rant el lliurament de premis. En
aquest sentit es va manifestar el
regidor d’Esports, Juan Parra
(PSC), qui va qualificar el tor-
neig“d’èxit total”. A banda de
l’Open, alguns jugadors locals

han participat recentment en
d’altres tornejos. L’equip format
per Martín, Soler, Carrasco i
Muñoz va quedar tercer a Bar-
berà. D’altra banda, Teresa
Muñoz es va proclamar cam-
piona d’Espanya a Cadis amb
la selecció catalana sub-16.

els resultats

GRUP A
1 Alder Escobar Col 7 pt
2 Sergio Barrientos Col 7 pt
3 Aleksander Colovic Mkd 7 pt
4 Yuri Gonzalez Cub 6’5 pt
5 Sergey Kasparov Bie 6’5 pt
6 Viktor Moskalenko Ukr 6’5 pt
7 Evgenny Janev Bul 6’5 pt
8 Omar Almeida Cub 6 pt
9 Jonatan Alonso Esp 6 pt
10 Azer Mirzoev Aze 6 pt
11 Alfonso Jerez Esp 6 pt
12 Juan Mellado Esp 6 pt
13 Frank de la Paz Cub 6 pt
14 Benjamin Mela Arg 6 pt
15 Juan Borges Cub  5’5pt
16 Victor Vehí Esp 5’5 pt
17 A. Panchenko Ukr 5’5 pt
18 Antonio Garcia Esp 5’5 pt
19 Jose M. Hernando Esp 5’5 pt
20 Marcelo Panelo Arg 5 pt
21 Guillem Baches Esp 5 pt
22 Fermin Gonzalez Esp 5 pt
23 Liuben Spassov Bul 5 pt
24 Robert Aloma Esp 5 pt
25 L. Alberto Gómez Esp 5 pt
26 Alejandro Rios Col 5 pt
27 Josep M. Parra Esp 5 pt
28 Antonio Cantero Esp 5 pt
29 Jorge Gonzalez Col 4’5 pt
30 Karolina Smokina Mld 4’5 pt
31 Elena Partac Mld 4’5 pt
32 Denis Barquero Esp 4’5 pt
33 Daniel Alsina Esp 4’5 pt
34 Eugenio Romero Esp 4’5 pt
35 Anselmo Gómez Esp 4’5 pt
36 Josep Ridameya Esp 4’5 pt
37 Antonio Leiva Esp 4’5 pt
38 Julio H. Fernandez Esp 4’5 pt
39 Julian Garcia Esp 4’5 pt
40 Teodoro Asensio Esp 4’5 pt
41 Alex Sulleva Esp 4’5 pt
42 Fernando Scavo Ita 4 pt
43 Ernest Bernat Esp 4 pt
44 Jaume Guasch Esp 4 pt
45 Cristobal Barranco Esp 4 pt
46 Enrique Martin Esp 4 pt
47 Jesus Carrasco Esp 4 pt
48 Juan Molinero Esp 4 pt
49 Albert Calle Esp 4 pt
50 Jordi Gardela Esp 4 pt
51 Miguel Muñoz Esp          3’5 pt
52 Francisco Moreno Esp 3’5 pt
53 Ricardo Perez Esp 3’5 pt
54 Manuel Amor Esp 3’5 pt
55 Jaume Rios Esp 3’5 pt
56 Andres Soler Esp 3 pt
57 Jorge Ritter Esp 3 pt
58 Tomas Rodriguez Esp 3 pt
59 Carlos Batista Esp 3 pt
60 Felipe Diaz Esp 3 pt
61 Xavier Colom Esp 3 pt
62 German Walter Esp 3 pt
63 Miguel Tarrago Esp 3 pt
64 Antonio Gil Esp 3 pt
65 Lluis Canella Esp 2’5 pt
66 Agustín Diaz Esp 2’5 pt
67 Ruben HErnandez Esp 2’5 pt
68 Joan Canal Esp 2’5 pt
69 Sergi Obon Esp 2’5 pt
70 C. De la Fuente Esp 2 pt
71 Josep M. Mateu Esp 2 pt
72 Julio Hernando Esp 2 pt
73 Jordi Herms Esp 1’5 pt
74 Manel Catarineu Esp 1 pt
75 Lluis Oms Esp 1 pt

GRUP B
1 Juliana Velez Mont 7 pt
2 Diana Lopez 6’5 pt
3 Teresa Muñoz Mont 6 pt
4 Jose Luis Flores 6 pt
5 Joan Martinez 6 pt
6 Albert Lopez 6 pt
7 Robert Cardona Mont 5’5 pt
8 Eva Zamarreño Mont 5’5 pt
9 Josep Maria Martí 5’5 pt
10 Alvar Sanz 5’5 pt
11 Jordi Puig 4’5 pt
12 R. Demestres 4’5 pt
13 J.I. Mendez 4’5 pt
14 Pablo Nuñez Mont 4’5 pt
15 Pilar Sogues Mont 4’5 pt
16 Oscar Prats 4’5 pt
17 Albert Ferrandiz 4’5 pt
18 Dario Diaz 4 pt
19 Carlos Ruiz 4 pt
20 Juan Jimenez 4 pt
21 Ismael Molano 4 pt
22 Enric Rovira 4 pt
23 Gerard Rodriguez 4 pt
24 Elias Castillo 4 pt
25 Raul Castells 4 pt
26 Pere Simo 4 pt
27 Lluis Febrero 4 pt
28 Jose Muñoz Mont 4 pt
29 Danilo Felipo 4 pt
30 Carles Castellvi 4 pt
31 Francesc Galvez 4 pt
32 Josep Peñalver 4 pt
33 Santiago Molero 3’5 pt
34 Javier Jimenez 3’5 pt
35 Bru Veciana 3’5 pt
36 Albert Tarrago 3’5 pt
37 Emilio Martinez 3’5 pt
38 Martí Pardina Mont 3’5 pt
39 Raul Bermejo 3 pt
40 Olga Pau 3 pt
41 Alejandro Lozano 3 pt
42 Jose M. Martinez 3 pt
43 Jorge Luis Lopez 3 pt
44 Clara García Mont 3 pt
45 Francisco Cano Mont 3 pt
46 Jaume Izquierdo Mont 3 pt
47 Alex Tarzan Mont 3 pt
48 Omar Helwani Mont 3 pt
49 Joaquim Castellvi Mont 2’5 pt
50 Pau Veciana 2’5 pt
51 Antonio Mendez 2’5 pt
52 Silvestre Perez 2 pt
53 Fernando Gonzalez 2 pt
54 Manuel Garcia 2 pt
55 Eduard Plazas 2 pt
56 Alex Catarineu 1’5 pt
57 Javier Buill 1 pt
58 David Veciana 1 pt
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Joan Asbert, insígnia d’or i
president honorífic de La Salle

>> HANDBOL. Homenatge a l’expresident dels últims 18 anys

El CH La Salle Montcada va
retre homenatge el passat 18 de
juny a Joan Asbert, l’expresident
dels últims 18 anys. Davant de
més de 250 persones, la nova
directiva –presidida per Josep
Maresma des fa un mes– va
escollir el tradicional sopar fi de
temporada per reconèixer la tas-
ca de la persona que ha dirigit
l’entitat més d’un terç de la seva
història. El club va lliurar a
Asbert la insígnia d’or de La Salle
i el va nomenar president
honorífic.

Les reaccions. “No m’ho
esperava –va indicar l’home-

sílvia alquézar
redacció

El Sant Joan presenta la plantilla
>> FUTBOL. Segona Regional

El Sant Joan Atlètic va presen-
tar l’equip de la nova tempora-
da el passat 24 de juny coincidint
amb la Festa Major de Can Sant
Joan. El club inicia una nova eta-
pa, presidida per José González,
qui encapçala una junta directi-
va amb un projecte ambiciós
que té, com a objectiu princi-
pal, intentar l’ascens a Primera
Regional. Per pujar de categoria,
l’entitat ha renovat la major part

sílvia alquézar
can sant joan

CH LA SALLE MONTCADA

 >> Asbert, dret a l’esquerra, amb l’equip sènior A masculí de Primera Catalana

 >> La plantilla del Sant Joan Atlètic té moltes cares noves

El Vitel incorpora Bofill
en substitució de Cazú

>> FUTBOL SALA. Divisió de Plata

sergio meroño
redacció

>> FUTBOL. Preferent

El CD Montcada segueix con-
feccionant la plantilla de la tem-
porada vinent amb el fitxatge de
quatre nous jugadors. Els últims
a incorporar-se han estat el
porter Javi Estudillo, de 23 anys,
que prové del Montornès; el de-
fensa de 24 anys Jordi Cairo, del
Terrassa B; el jove migcampista
Juan Carlos Peinado, amb 20
anys, que militava al Vilassar de
Dalt; i el davanter Jordi Gil,
montcadenc de 19 anys que ju-
gava al Mercantil de Sabadell. El
Montcada, dirigit per Toni Ca-
rrillo, no ha tancat definitiva-
ment la plantilla, ja que podria
contractar altres jugadors, com
un interior dret, al llarg de la
temporada. La plantilla local co-
mençarà a entrenar el pròxim 2
d’agost, cinc setmanes abans que
s’iniciï la competició de lliga.
L’objectiu del Montcada serà
aconseguir l’ascens a Primera
Catalana.

sílvia alquézar
redacció

natjat, que no va poder repri-
mir les llàgrimes– podia ima-
ginar que em donarien algun
record, però no això. Estic
molt emocionat”.  El nou pre-
sident de La Salle va lloar la fi-
gura i la tasca d’Asbert al capda-
vant del club: “Es mereix el
reconeixement per tot el que
ha fet pel nostre club”. El re-
gidor d’Esports i president de
l’Institut Municipal d’Esports i
Lleure, Juan Parra (PSC), i el
president de l’Àrea Econòmica,
Joan Maresma (CiU), exjugador
de La Salle, van assistir al sopar
en representació de l’Ajunta-
ment, que va lliurar una placa a
Joan Asbert. “És el reconei-
xement als 18 anys dedicats

a l’handbol local”, va desta-
car Parra.
D’altra banda, el club i el con-
sistori van aprofitar l’esdeveni-
ment per retre un petit home-
natge a l’equip femení, que
recentment s’ha proclamat cam-
pió de la Copa Catalana de Se-
gona Categoria. En el decurs del
sopar, també es van presentar
els nous membres de la junta i
es van lliurar plaques comme-
moratives als tres jugadors del
sènior masculí que  s’han retirat
enguany –Xavier Soto, Joan
Asbert fill i José Manuel
González Evángel– i a les famílies
Sanfelipe i Jezequel per la seva
dedicació al club, un premi
instaurat aquest any.

SÒNIA HERNÀNDEZ

El Montcada fitxa
Cairo, Peinado,
Estudillo i Gil

JUGAR A FONT FREDA

El Sant Joan Atlètic jugarà la
temporada vinent al camp
municipal de Font Freda, a
petició del club. El trasllat a
Montcada serà temporal, ja
que l’objectiu de l’entitat és
intentar l’ascens a Primera
Regional, “una fita compli-
cada al camp del barri per
les seves reduïdes dimen-
sions”, explica l’entrenador,
Rafa González. El Sant Joan
At. jugarà al camp de Font
Freda els diumenges a les 12h
que no jugui el primer equip del
CD Montcada. La decisió
compta amb el suport de l’as-
sociació de veïns del barri, del
CD Montcada –que no té cap
problema a compartir el camp
amb el Sant Joan– i la Re-
gidoria d’Esports, que també
veu amb bons ulls la nova
ubicació. SA

canvi de lloc

de l’equip amb jugadors de
Montcada que estaven militant
a d’altres equips fora del muni-
cipi.

Fitxatges. Del CF La Llagos-
ta provenen vuit homes: el
porter Javi Díaz, el central Mar-
cos, el lateral esquerre Jiménez,
els migcampistes Sergio, Nandi
i Sinobas, el mitja punta Àlex i
el davanter Antonio. Altres
incorporacions són els defenses
Ezequiel, Fleta i Kiko i els da-

vanters Juan Carlos i Rubén. De
la temporada anterior continuen
el porter Jonatan, l’extrem es-
querre Claudio, l’interior es-
querre Ramon, el central Òscar,
el lateral esquerre Rodríguez, el
mitja punta Ramon Luis i el
davanter centre Cristian. L’en-
trenador és Rafa González, un
vell conegut de l’afició de Can
Sant Joan. “Hem fet un equip
de qualitat perquè volem es-
tar entre els primers clas-
sificats  per intentar el salt a

Primera”, diu el tècnic, qui
afegeix que no volen sortir al
camp amb l’obligació d’acon-
seguir l’ascens. “No volem es-
tar pressionats pels resultats,
volem fer un equip compacte
que faci un bon futbol”.

El Vitel ha tancat la plantilla per
a la pròxima temporada amb
el fitxatge de Rafa Bofill, exjuga-
dor del Futbol Club Barcelona.
Bofill és un ala pivot de 25 anys,
que té experiència a Divisió
d’Honor. El nou fitxatge ve en
substitució de Cazú, que va fir-
mar un precontracte amb el Vitel
però que, finalment, ha acceptat
una oferta molt temptadora de
l’Ourense, també de la Divisió
de Plata.

Els rivals. El Vitelcom Mont-
cada ja coneix els rivals del seu
grup per a la pròxima tempo-
rada en la Divisió de Plata del
futbol sala espanyol. L’expulsió
de sis clubs –Manacor, Bargas,
Cesuras O’Loureiro, OE RAM
León, Panasonic Caspe i Síco-

ris– per no complir els requisits
econòmics ha provocat canvis
en el sistema de competició. La
reducció del nombre d’equips
ha comportat que els tres grups
habituals es converteixin en dos
de 18 conjunts. El Vitelcom
s’enfrontarà a equips com Cas-
tro Urdiales, F.C. Barcelona,
Canet, Vilassar, Andorra o Ou-
rense. Els dos primers de cada
grup es classificaran per al play-
off d’ascens a Divisió d’Honor,
mentre que el millor tercer ju-
garà l’eliminatòria amb un dels
equips que hagin descendit de
la màxima categoria. La fase fi-
nal es disputarà al millor de cinc
partits, que pujarà de categoria.
En el moment de tancar aquesta
edició estava previst que el 9 de
juliol es fes el sorteig del
calendari de la pròxima tempo-
rada.

La pivot Tere Abad torna
al Valentine femení

>> BÀSQUET

El Valentine femení, que juga a
Primera Catalana, ha fitxat la
pivot Teresa Abad, que ja havia
estat a l’equip fa dues tempora-
des. Una altra de les novetats de
la plantilla, dirigida per Loren-
zo Ortiz, és la incorporació al
cos d’entrenadors de la jugado-
ra Alicia, que deixa les pistes per

dur a terme tasques tècniques.
D’altra banda, el Valentine mas-
culí, a la Lliga EBA, segueix en
negociacions amb diversos ju-
gadors per tancar el fitxatge
d’un pivot, una incorporació que
tancaria la plantilla de la tempo-
rada vinent, segons ha indicat el
tècnic César Saura. SA
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 >> El Club Lee Young va guanyar a pràcticament totes les categories en què va competir

El Lee Young acapara la major
part dels podis amb 21 medalles

>> TAEKWONDO. Campionat de Catalunya de tècnica i pumse sincronitzat

LEE YOUNG

sílvia alquézar
redacció

El Club Lee Young Montcada
ha tornat a batre rècords al
Campionat de Catalunya de
taekwondo en la modalitat de
tècnica i pumse, disputat el pas-
sat 13 de juny al Palau Municipal
d’Esports de la Mar Bella, a Bar-
celona. En total, l’entitat local va
guanyar 21 medalles, el que
suposa que va acaparar el 80%
dels guardons en joc i va pujar
al més alt del podi a 10 de les
14 categories del torneig. En
alguns grups, com el masculí A
(de 18 a 26 anys) i per conjunts
masculins sincronitzats, l’èxit va
ser total, ja que van copsar totes
les medalles d’or, plata i bronze.
“Hem treballat molt per arri-
bar a aquest nivell”, afirma el
director del Lee Young, José
Santiago, que també dirigeix la
selecció espanyola de taekwon-
do. Precisament un dels objectius
dels competidors locals passa
ara per fer un bon paper al
Campionat d’Espanya –que
tindrà lloc a Càceres els dies 5,

mésen 2 minuts

JAM. ATLETISME> Cursa de les Franqueses

Equip de futur amb molta qualitat
El sènior B del CB Montcada ja té tancada la plantilla de la pròxima
temporada, en què intentarà el retorn a Primera Catalana després
d’haver perdut enguany
la categoria. El club ha
incorporat els bases
Francesc Villalnanzo –
del Sant Josep de Bada-
lona, amb 18 anys i
molta projecció, i Robert
Arillón –de 25 anys
format a les categories
inferiors del Barça– a
més dels alers Marc To-
rres –del Sant Josep de
Badalona– i Francesc Lozano –també format al planter blaugrana.
Continuen a la plantilla els alers Lisard Ruiz i Alberto Martínez i els
pivots Dani Pérez i Lolo Martínez. Del conjunt júnior, pugen
l’escolta Xavi Vidal, el pivot Quim Palau i el base Oriol Reolit.
“Hem fet un equip de qualitat, que pugui pujar de categoria
i que, d’aquí uns anys, alguns dels jugadors arribin a l’EBA”,
afirma l’entrenador, Joan Rubio. SA

CB MONTCADA-AYMA B. BÀSQUET> 2a Catalana

Bon paper dels atletes locals

els resultats

-Júnior masculí
1 Alejandro García
-Júnior femení
1 Vanesa León
-Masculí A de 18 a 26 anys
1 Axel Rebollo
2 José Manuel Ramón
3 David Ferrer
-Masculí B de 27 a 34 anys
1 Diego Carrillo
3 José Manuel Puig
-Masculí C de 35 a 41 anys
1 Bernardo Fidalgo
2 Juan Antonio Santiago
-Masculí D de més de 42 anys
2 Pascual Palos
-Femení A de 18 a 26 anys
1 Montse Sánchez

3 Yolanda Fidalgo
-Per parelles
1 Montse Calduch i Diego Carrillo
2 Yolanda Fidalgo i Bernardo Fidalgo
-Per trio masculí sincronitzat
1 Bernardo Fidalgo, Diego Carrillo i José Manuel
Puig
2 Axel Rebollo, Kenneth Rebollo i David Ferrer
3 Celestino Montoya, José Manuel Ramon i Juan
Antonio Santiago
-Per trio femení sincronitzat
1 Montse Sánchez, Yolanda Fidalgo i Vanesa León
3 Cristina Ferrer, Marta Anguera i Alicia Otero
-Per quintet sincronitzat
1 Montse Sánchez, Yolanda Fidalgo, José Manuel
Puig, Diego Carrillo i Bernardo Fidalgo
2 Jorge Olías, Juan Antonio Santiago, Alicia Otero,
Marta Anguera i José Luis Estudillo

David Vilana acaba a
la trentanovena posició

>> MOTOCICLISME. 24 Hores del Circuit de Catalunya

El montcadenc David Vilana,
amb l’equip TSP Bike, va que-
dar a la trentanovena posició de
Les 24 hores de motociclisme
del Circuit de Catalunya, dispu-
tades els dies 3 i 4 de juliol a
Montmeló. L’escuderia de Ba-
dalona, patrocinada per Raig 98
i Induman, no va poder complir
l’objectiu de classificar-se entre
els deu primers a causa d’un
accident bastant greu a la terce-
ra hora de la prova. La moto –
una Suzuki GSX 1.000– va que-
dar molt malmesa i el pilot Toni
Garcia va haver de ser traslladat
a l’hospital amb fractures i cops
diversos. En el moment de la
topada, TSP Bike anava desè de

sílvia alquézar
redacció

6 i 7 de novembre– per poder
entrar a l’equip estatal i participar
al Campionat d’Europa de l’any
vinent. “Alguns  dels nostres
taekwondistes tenen expe-
riència als tornejos estatals i
internacionals”, destaca San-
tiago, qui confia que puguin pro-
clamar-se campions per poder
competir a nivell internacional.
El Lee Young participarà a l’es-
tatal en 12 categories.

Nou triomf de
José Ortín a la

Quebrantahuesos

>> CICLOTURISME

El montcadenc José Ortín, de
58 anys, ha obtingut el quart
triomf a la marxa cicloturista
Quebrantahuesos, una cursa de
205 quilòmetres pels Pirineus
amb sortida i arribada a Sabi-
ñánigo (Osca). El passat 19 de
juny, el ciclista local va ser el pri-
mer classificat a la categoria de
55 a 64 anys i va arribar el 130
de la general, amb un temps de
6 hores, 26 minuts i 18 minuts,
un registre excel·lent a només
mitja hora del guanyador ab-
solut. La prova està considera-
da una de les més dures, amb
quatre ports de muntanya su-
periors als mil metres. SA

Gran actuació
dels corredors

locals al torneig
estatal en ruta

>> CICLISME

Els corredors del CC Montcada
van aconseguir una gran actuació
als campionats d’Espanya de
Fons en carretera sub-23, que es
van disputar els dies 26 i 27 de
juny a Cantàbria. Sergi Casa-
novas va aconseguir la novena
posició i va ser el primer català
en creuar la meta. Oriol Llessuy
va quedar a la dotzena posició.
Els dos corredors de Montcada
van participar com a compo-
nents de la selecció catalana, on
també hi havia els locals Alber-
to Losada i Alberto Rodríguez.
El guanyador del campionat va
ser Joseba Agirrezabala,
d’Euskadi, en segon lloc va arri-
bar José Luis Carrasco, d’Anda-
lusia, i en tercera posició va que-
dar Igor Antón, també d’Eus-
kadi. D’altra banda, el CC
Montcada es va classificar pri-
mer per equips en la Volta del
Trofeu Abelardo Trenzano de
Sant Pere de Ribes, disputada els
dies 3 i 4 de juliol. L’equip mont-
cadenc va liderar la general per
davant del FC Barcelona. Ibon
Sugasti va ser segon, Oriol
Llessuy cinquè i Sergi Casanovas
sisè. Llessuy va ser el guanyador
en la categoria sub-23.

sergio meroño
redacció

Els corredors de la Joventut Atlètica Montcada van obtenir uns
bons resultats a la divuitena edició de la cursa de Bellavista de les
Franqueses, de 10 quilòmetres a través d’un recorregut de muntanya.
Cal destacar l’actuació de quatre atletes que van quedar entre els
cent primers classificats. El millor montcadenc va ser José Gil, que
va travessar la meta el número 34, per davant d’Ildelfonso Teruel,
que va arribar en la trentasisena posició. El cadet Francisco Castro
va quedar en el lloc 52 i va ser el millor corredor de la seva categoria,
i Ángel Fraile va arribar en la posició 78. La cursa va tenir lloc el 27
de juny. També van participar Àngel Fraile (78), Emilio Rodríguez
(113), Emilio Sánchez (117), Xavier Maldonado (140), Jorge Mar-
tín (258), Enric Maya (260) i Asensio Rodríguez (458). SM

 >> El ciclista José Ortiz

SÍLVIA ALQUÉZAR

la general i segon de la categoria
Sport Producció.

Calvari. Després de l’accident,
va començar una nova prova
per a l’equip badaloní, que va
poder recuperar la moto, tot i
que no al 100% de les seves
possibilitats. Els dos pilots que
van seguir en cursa –Vilana i
Ricard Monge– van haver de fer
relleus més llargs. Tot plegat, va
fer perdre molt de temps i
posicions fins al definitiu 39è
lloc. “Acabar va ser molt dur,
però l’important és que ho
vam aconseguir”, afirma el
pilot local, que aquesta era la
seva sisena participació a la
prova de resistència. TSP Bike
va donar un total de 578 voltes.

CB MONTCADA

TSP BIKE

 >> David Vilana cremant neumàtic després d’acabar la cursa
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montcada és estiu
3 X 3. BÀSQUET> Can Sant Joan
Èxit de participació al torneig
Una setantena de nens i joves, dividits en 17 equips, van
participar al 3x3 de bàsquet al carrer que es va celebrar
el 22 de juny a la plaça del Bosc, a Can Sant Joan. Durant
tota la tarda es van disputar dos partits simultanis en dues
cistelles mòbils. Els equips els formaven jugadors de
diferents edats i categories, des dels més petits fins a
conjunts sèniors. A banda de l’alta participació de

jugadors, el torneig va aplegar força públic. SD
SILVIA DÍAZ

INICIACIÓ. TAICHI> Gimnàs municipal

Una quinzena de persones s’han matriculat al curs de
taichi que  organitza l’IME aquest estiu. Les sessions van
començar el 28 de juny i s’impartiran fins a mitjan  juliol
durant dos dies per setmana. El curs va aconseguir una
bona acceptació l’any passat i per això s’ha decidit
repetir-lo. Aquesta modalitat de les arts marcials inclou
tècniques de respiració, relaxació i de control del cos,
amb l’objectiu d’arribar a un equilibri físic i mental. El
taichi és una pràctica molt adient per a aquelles persones
que pateixen estrés. SD

SILVIA DÍAZ

Nova edició del curs de taichi

DIADA. TIR AMB ARC> Plaça de l’Església

Èxit de participació a la Diada
Un any més, l’Institut Municipal d’Esports i Lleure
(IME), amb la col·laboració del Club de Tir amb Arc
Can Piqué de Montcada i Reixac, va organitzar una
Diada d’aquesta modalitat esportiva dins les activitats
d’estiu. La cita va ser l’1 de juliol a la plaça de l’Església.
El club de Tir amb Arc va portar algunes de les figures
d’animals en 3D que utilitza al camp de tir. Unes 250
persones van participar-hi i van aprendre algunes nocions
d’aquest esport. SD

3 X 3. FUTBOL AL CARRER> Miquel Poblet

Al juliol, Casals esportius
Els 225 infants que participen als Casals esportius que

organitza l’IME han gaudit ja dels 10 primers dies de

piscina, jocs, esports i diversió. L’objectiu del curset és

que els participants puguin fer alguna activitat durant el

mes de juliol, després d’haver acabat les classes, i també

continuar amb l’aprenentatge de diferents modalitats

esportives. Els 225 nens estan dividits en 8 grups d’edat

i durant tot el matí, de 9 a 14h, canvien d’activitat i d’espai

cada hora. Un total de 14 monitors s’encarreguen de

portar als grups i de divertir-los a la vegada que els inicien

en algunes activitats esportives. Tots els nens fan natació,

bàsquet, handbol, gimnàstica i jocs poliesportius. El més

grans també practiquen tir amb arc. A través dels jocs,

els alumnes perfeccionen les tècniques de bàsquet, futbol

sala, handbol i natació. SD

El dia 12 comença el play-off final
Del 12 al 14 de juliol es disputaran els play-off de la lliga
local de futbol sala, organitzada per l’IME, al pavelló
municipal Miquel Poblet, de 20 a 21.30h. La final serà el
15 de juliol a les 20h. Actualment, els dos equips que més
estan destacant són l’Autoescola Diamant, al grup A, i
l’Iberfusion, al grup B. SD

CASAL. POLIESPORTIU> Zona Centre

3 X 3. FUTBOL AL CARRER> Can Cuiàs

FOTOS: SILVIA DÍAZ

MIQUEL ALBA

SILVIA DÍAZ

25 equips participen al 3x3 de futbol
Un centenar de persones va participar al torneig 3x3 de
futbol al carrer, que es va celebrar el 29 de juny davant
el pavelló municipal Miquel Poblet. En total, van ser 25
els equips, de 4 membres cadascun, els que s’hi van
inscriure. L’IME va organitzar aquest torneig en
substitució del Trofeu Marca, que es va suspendre i
s’havia de jugar a Montcada per aquestes mateixes dates.
Alguns dels equips que van participar al 3x3 ja s’havien

inscrit al torneig del rotatiu esportiu estatal. SD

LLIGA IME. FUTBOL SALA> Pista i pavelló

SÍLVIA ALQUÉZAR

Un ‘looping’ a la festa de cloenda
La festa de cloenda de les activitats esportives del pro-
grama Montcada és estiu, que organitza l’IME, promet
ser aquest any molt espectacular. Serà el 22 de juliol a la
plaça Lluís Companys. Una de les activitats més
destacades que s’ha previst és un looping, un muntatge
de bicicletes giratòries. Altres atraccions ja tradicionals
seran els quads i els cars. Però abans d’aquest dia, hi
haurà altres activitats. L’11 de juliol torna la jornada
solidària Mulla’t per l’esclerosi múltiple, d’11 a 17h a la pis-
cina Zona Centre, al carrer Bonavista. El 16 de juliol,
se celebrarà la VI edició del campionat de natació Vila
de Montcada, a les 19h a la piscina del carrer Bonavista.
La darrera activitat d’estiu, abans de la cloenda, serà la
marxa lenta en bicis, el 20 de juliol, a les 19h. El
recorregut començarà al carrer Major. SD

CLOENDA. FESTA> Jaume I

MIQUEL ALBA

ARXIU

L’IME i l’AE Can Cuiàs van organitzar el 6 de juliol un
torneig de 3x3 de futbol sala al carrer al barri de Can
Cuiàs, a les pistes esportives del parc del Turó Blau.
L’activitat va ser tot un èxit i va reunir 26 equips, de 4
jugadors cadascun, a més d’una gran quantitat de públic,
que va acompanyar als jugadors durant tota la tarda. Els
conjunts eren de totes les categories d’edat, des de
benjamins fins a sèniors, però va destacar la gran
quantitat de grups alevins. La participació d’aquest any
va superar en gran mesura la d’anteriors edicions. SD

Augmenta la participació al torneig
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actualitatdels clubs

El torneig anual tanca la temporada

VITELCOM. FUTBOL SALA> Nous càrrecs

CD MONTCADA. FUTBOL SALA> Torneig

viu l’esp�rt

AE CAN CUIÀS

SILVIA DÍAZ

institut municipal d’esports i lleure

L’equip cadet de l’AE Can Cuiàs, que juga la lliga escolar
del Consell Esportiu de Barcelona, s’ha proclamat
campió de la fase de promoció. La final es va disputar
el 12 de juny. Els montcadencs van jugar contra l’escola
Isabel de Villena, al pavelló del Bon Pastor de la ciutat
comtal, i van guanyar el darrer partit per 4 a 2. SD

Nous entrenadors per a la base
El club ja té gairebé llesta la plantilla d’entrenadors de
la base. Els coordinadors seran Cristóbal Delgado i
José Andrés. Els entrenadors seran Manolo Rivas (ju-
venil A), Pablo García (juvenil B), Francisco Javier
Sarabia (cadete A), Rafa Hernández i Manuel Fernández
(infantil A), Jon Serrano i Ricardo Torquemada (aleví
A), Manolo Guerrero i Pepe Cervero (aleví B), Juan
Díaz i Mariano Montoro (benjamí), Sergio Berrio i Paco
Carvallo (prebenjamí). De moment, falta saber quins

seran els entrenadors de l’infantil B i el cadet B. SD

El cadet, campió de Barcelona

Les obres de la nova piscina
exterior entren en la recta final

>> MONTCADA AQUA. Noves instal·lacions

Montcada Aqua inaugurarà
en els propers dies la seva
piscina d’estiu, que estarà
oberta fins a final d’agost.
Es tracta d’una instal·lació
prefabricada de 140 m2.
El solar on es construeix té
una superfície total de 525
m2 i acollirà la piscina i
l’espai destinat a prendre
el sol. Està construïda amb
làmines d’acer inoxidable,
que estan folrades d’un
plàstic especial per evitar
les filtracions. La superfície
de làmina d’aigua és de
119 m2, amb unes dimen-
sions aproximades de 11’5
per 15’9 m i entre 102 i
120 cm de profunditat.

Jacuzzi. L’equipament in-
corpora un servei d’hidro-

silvia díaz
redacció

El nou equipament inclou un jacuzzi que també es podrà utilitzar a l’hivern

CB MONTCADA. BÀSQUET> Fitxatges

El club tindrà 3 júniors
El CB Montcada ha format tres equips júniors per a la
propera temporada. El júnior A jugarà a la màxima
categoria del Campionat de Catalunya i l’entrenador serà
Ismael Systrachs. El júnior B continuarà a la mateixa
categoria i tindrà a Josep Calderón com a tècnic. El nou
júnior C competirà al nivell més alt de les categories
territorials de Barcelona. L’entrenador serà Josep Darwin.
D’altra banda, dos jugadors que han estat amb el júnior
A aquesta temporada, els montcadencs Quim Palau i
Xavi Vidal, jugaran la pròxima lliga amb el sènior B a
Segona Catalana. SD

AE CAN CUIÀS. FUTBOL SALA> Triomf

MONTSERRAT MIRÓ. KORFBAL> Final

Desil·lusió per segon any consecutiu
L’equip juvenil de korfbal de l’IES Montserrat Miró,
ubicat al barri de Montcada Nova, va perdre la final de
la lliga davant el Nicolau Copèrnic de Terrassa. El partit
es va disputar el passat 26 de juny al pavelló de Can
Jofresa, a Terrassa, després que la pluja obligués a
ajornar-lo en la data prevista inicialment, el 19 de juny.
El Nicolau Copèrnic s’ha proclamat campió de la lliga
júnior per segon any consecutiu. En la temporada
passada, la final de la lliga la van disputar aquests dos

mateixos equips. SD

massatge, un jacuzzi amb
capacitat per a 12 persones
que, a més, es podrà
utilitzar també a l’hivern.
El pressupost és de més
de 204.925 euros a càrrec
de l’empresa Geafe, con-
cessionarà dels serveis de
Montcada Aqua.

Valoracions. El president
de l’Institut Municipal
d’Esports i Lleure (IME)
i regidor d’Esports, Juan
Parra (PSC), està molt
satisfet per la imminent
posada en marxa de la
nova piscina a l’aire lliure.
L’edil ha comentat que la

nova piscina no farà la
competència a la instal-
lació de la Zona Centre.
Segons Parra, “els dos es-
pais són diferents. Hem
volgut crear una nova
zona de relació ciu-
tadana i de convivèn-
cia”.

SILVIA DÍAZ

UEM. ESCACS> Campionat comarcal
LLUÍS MALDONADO

La Unió Escacs Montcada (UEM) va participar en un
torneig a Barberà el 4 de juliol, amb dos equips, un
masculí, i per primer cop, un altre només de noies,
format per Teresa Muñoz, Eva Zamarreño, Judith
Oliva, Clara Garcia i Sara Zamarreño (a la foto). Les
jugadores estan molt il·lusionades amb el projecte de la
UEM, un dels pocs clubs que a Catalunya vol consolidar
els conjunts de fèmines. LR

La UEM potencia els equips femenins

SILVIA DÍAZ

 >> La previsió municipal és obrir la piscina aquest mes

RESERVA DE PLACES AL SETEMBRE

Els usuaris que han fet un curset enguany a Montcada
Aqua poden reservar plaça de cara a la pròxima tem-
porada a partir de setembre. Tindran dret a reservar
plaça els inscrits fins a final de juny, és a dir, que tinguin
formalitzat el pagament del tercer trimestre. Els adults
podran fer la gestió de l’1 al 8 de setembre, mentre
que per a nadons, bressols i infantil, s’haurà de fer
del 9 al 15 del mateix mes. L’horari d’atenció al públic
és de 9 a 14h i de 16 a 20h. Si durant aquest període
no s’ha confirmat plaça o qualsevol altre canvi es
perdrà automàticament el dret a continuar en el cur-
set. Al juliol i agost romandrà exposat al tauló d’anuncis
de Montcada Aqua l’oferta de la temporada vinent. Els
cursets s’iniciaran el pròxim 20 de setembre i finalit-
zaran el 30 de juny de 2005. Els pagaments seran
trimestrals. SD

pròxim curs

LLUÍS MALDONADO

RAFI DELGADO

La secció de futbol sala del CD Montcada va fer el 19
de juny el seu torneig anual Vila de Montcada, al pavelló
municipal Miquel Poblet. D’altra banda, el club està fent
proves al pavelló municipal per fitxar nous jugadors
per a la propera temporada. Els infantils han d’anar
els divendres a les 17h; els cadets, els dijous a les 19h,
i els juvenils, els dimecres a partir de les 18.30h. SD
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“Com a professors, hem
de transmetre uns valors”

L’escola no només

ha d’incidir en els

coneixements, sinó

en canviar actituds

i potenciar

la reflexió

Has de fer

entendre als

alumnes que no

pot anar cadascú

a la seva

�

Professora

LAURA GRAU

�Com recorda l’arribada al
Viver fa 17 anys?
Jo venia de fer classes a Navar-
cles, una població de 5.000 habi-
tants i això em va semblar un
centre enorme amb molta activi-
tat. Al començament se’m feia
una muntanya poder tenir una
visió general de l’escola, així que
em vaig centrar en la meva aula.
Un cop et fas teva la classe, fas un
pas més: et fas teva l’escola i, més
tard, intentes conèixer el barri i
que el barri et conegui a tu.
�Quina opinió  té de Can
Sant Joan?
Quan vaig arribar,
era un barri amb
molts problemes so-
cials, però alhora
veies que la gent se
l’estimava molt i no
li agradava gens que
algú de fora li parlés
de les seves mancan-
ces. Mica en mica i
fent pinya, els veïns
van anar aconseguint
millores. De fet, l’es-
cola mateixa és filla
d’aquest esperit rei-
vindicatiu que enca-
ra perdura.
�Si compara els
alumnes de fa 17
anys amb els ac-
tuals, quines dife-
rències hi veu?
Sempre hi ha hagut
problemes de disciplina, nens de
famílies desestructurades... Però
ara abunden més aquests casos i
els problemes de comportament

afecten cada vegada nens més
petits. És preocupant veure de-
terminades conductes a parvula-
ri quan abans només les detec-
taves en alumnes de vuitè.
�Quina creu que és la cau-
sa d’aquest canvi?
Abans, a l’escola els nens anaven
a aprendre conceptes i també
comportaments, però qui més
influència tenia sobre les criatu-
res era la família, com a transmis-
sora de models de conducta.
Ara potser la balança no està tan
equilibrada.

�Quin paper ju-
ga l’escola en
aquest context?
Com a escola, hem
d’incidir no només
en els coneixe-
ments, sinó canviar
actituds i  potenciar
la reflexió. Això
vol dir que ha de
substituir la família?
No, penso que ho
hem de fer plegats.
Com a individu,
ets sents en l’obli-
gació moral de
transmetre uns va-
lors que els ajudin
a crèixer i fer-los
entendre que no
pot anar cadascú a
la seva, que la com-
petitivitat i l’agres-
sivitat que veiem a

la societat no són valors a seguir.
Això requereix, de vegades, pa-
rar la classe i reflexionar.
�No hauria de ser això l’es-

Més enllà de les aules. Viu al barri barceloní d’Horta
Guinardó i el curs vinent deixa el CEIP El Viver per fer classes més
a prop de casa seva, al CEIP Font d’en Fargues. Mestra de professió
i biòloga de formació, és una d’aquelles professores que deixa
empremta en els alumnes perquè hi estableix una relació més enllà
de l’estrictament acadèmica. El seu objectiu és connectar amb
l’alumne, encara que això li suposi un desgast psíquic i emocional.
“La recompensa paga la pena i els nens més difícils són després els
qui més et recorden” –afirma. També ha fet de pont entre l’escola
i el barri a través de les seves col·laboracions a la Hoja Informativa.
Té cara de nena gran –ningú li faria 47 anys– i un cos menut dintre
del qual s’amaguen grans dosis d’energia positiva. Ha publicat dos
llibres de narrativa juvenil –El somni d’en Max i Un correu molt
especial– i diversos articles i material pedagògic. L’ensenyança i la
literatura són la seva vida.

cola, un espai per aprendre
a pensar?
Sí, és clar. D’una banda, has de
complir amb els temaris progra-
mats, però de l’altra no pots
oblidar que davant teu tens unes
personetes que s’estan formant.
Quan ha passat alguna cosa greu
de la qual tothom en parla, paga
la pena detenir-s’hi. Els nens
acostumen a fer moltes pre-
guntes quan es planteja un debat.
Són moments especials perquè
sovint connectes amb la part
més íntima dels alumnes i ells ho
agraeixen. Noten que els estàs
tractant d’una manera diferent i
penso que, a la llarga, és el que
més recorden del seu pas per
l’escola.
�Li ha deixat empremta al-
gun alumne?
Recordo el cas d’un nen de cicle
mitjà que em feia la vida impos-
sible. Va ser molt dur guanyar-
me’l, però jo notava que poc a
poc m’anava idealitzant. Va ser
una relació d’amor-odi des del
principi al final. El dia que es va
adreçar a mi dient “papa” per
preguntar-me una cosa, vaig
veure que jo havia guanyat. Sé
que jo vaig significar molt per a
ell. Ell també sap que per mi va
ser especial, tot un repte.
�Quines virtuts ha de tenir
un bon professor?
Ha de tenir molta paciència i
mantenir la il·lusió. No has de
perdre l’esperança que pots
aportar el teu granet de sorra en
els canvis socials.
�El proper curs ja no estarà

M.Pilar Isern

al Viver. Creu que s’enyorarà?
Sé que se’m farà molt estrany.
Però també penso que he deixat
el meu record i he establert uns

lligams que no es trenquen amb
la distància física perquè són
llaços d’amistat amb majús-
cules.

M.Pilar Isern


